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 عدم سواد تخصصی مدیران
بلای جان فوتبال

چالـــش نـــگارش قراردادهـــای بـــد در فوتبـــال ایـــران 
مربـــوط بـــه دیروز و امـــروز نیســـت بلکه ســـال ها این 
درد مشـــترک گریبانگیر باشـــگاه های لیگ برتری بوده 
و در برخـــی اوقات کار به جای باریک کشـــیده شـــده تا 
لطمـــات جبران ناپذیری به پیکره نحیف و آســـیب پذیر 

فوتبال باشـــگاهی ایران وارد شـــود.
با وجـــود این، همچنـــان همان روند ســـنتی در فرایند 
نگارش قراردادها در حال تکرار اســـت تـــا این واقعیت 
تلـــخ برمـــا شـــود کـــه مدیـــران فوتبـــال ایـــران هیچ 

اعتقـــادی بـــه تغییر رویـــه در این بخـــش ندارند.
نبـــود دانـــش مدیریتـــی و عـــدم تســـلط بـــه قوانیـــن 
بین المللـــی در حـــوزه تصمیم گیـــری باشـــگاه ها نقش 
پـــر رنگـــی در شـــکل گیری ایـــن معضـــل ایفـــا کـــرده و 
علی رغـــم تأکیـــد نهادهـــای بین المللی مبنـــی بر لزوم 
آگاهی مدیران به دانش روز حـــوزه مدیریت تنها تعداد 
انگشت شماری به ســـمت علم آموزی در حوزه مدیریت 
رفتند و ســـایر نفرات با همان سیســـتم کوچـــه بازاری 
مشغول اداره باشـــگاه های به اصطاح حرفه ای فوتبال 

ایران هســـتند.
به اعتقاد بســـیاری از کارشناســـان و صاحبنظران حوزه 
فوتبـــال، نـــگارش قرارداد یکـــی از هنرهـــای منحصر به 
فرد یک مدیر باشـــگاه اســـت تا تمامـــی الزامات قانونی 
و اســـتانداردهای روز جهـــان را به ســـود باشـــگاه تحت 
مدیریـــت خـــود در متون آن لحاظ کنـــد تا چالش های 
حقوقی گریبانگیر آن باشـــگاه  نشـــود امـــا بخش قابل 
ایرانـــی از داشـــتن چنیـــن  از باشـــگاه های  توجهـــی 
مزیتـــی محـــروم هســـتند چون مدیـــر تصمیم ســـاز در 
آن مجموعـــه فاقـــد دانـــش و توانمنـــدی لازم در حوزه 

نگارش قرارداد اســـت.
مطمئنـــاً اگـــر مدیـــران فوتبـــال ایـــران از دانـــش کافی 
برخـــوردار بودنـــد و در فراینـــد نـــگارش قراردادهـــای 
حرفه ای همه الزامات را لحـــاظ می کردند امروز نگران 
سرکشـــی بازیکنان و ســـتاره های خـــود در طول فصل 
پیش رو نبودند، اما بخـــش عمده ای از مدیران فوتبال 
ایران نگرانند چگونه حاشـــیه های متعدد ســـتاره های 

جـــوان خود را کنتـــرل کنند.
اگـــر مفاد قـــرارداد بازیکنان بر اســـاس اصـــول و قواعد 
حرفـــه ای تنظیـــم می شـــد، هیـــچ بازیکنـــی بـــه خـــود 
جرأت نمـــی داد با وجـــود متعهد بودن به یک باشـــگاه 
حرفـــه ای سلســـله رفتارهای غیـــر حرفـــه ای را مرتکب 
شـــود اما ضعف در ســـاختار قرارداد باعث شده میزان 
حاشـــیه های بازیکنـــان و بعضاً برخی مربیان به شـــکل 
قابل توجهی افزایش یابد و هیچ کســـی قدرت برخورد 

با آن را نداشـــته باشد.
قطعاً اگر چالـــش موجود در این حوزه برطرف نشـــود، 
نـــه تنهـــا دردســـرها و بحران هـــای مالـــی و اخاقـــی 
قابـــل کنترل نیســـت بلکه بایـــد منتظر سوءاســـتفاده 
بازیکنـــان و مدیر برنامه هـــای فرصت طلـــب حاضر در 
ایـــن عرصه باشـــیم تا از ســـوءمدیریت موجـــود نهایت 

اســـتفاده را ببرند.

مصاحبه

VAR  داوران لیگ برتر آماده قضاوت با
 ممبینی: مدرسان فیفا 

به ایران می آیند
هدایت ممبینی، دبیرکل فدراسیون فوتبال 
درباره آخرین شرایط داوران و کمک داور 
ویدیویی گفت: »کارهای مربوط به حدود 
45 داور و کمک داور،DG )اپراتور تشخیص 
سامت گل( و RO )اپراتور بازپخش، کسی 
که با مدیریت پخش و یافتن بهترین زوایا، 
برای تصمیم گیری درست به داوران کمک 
را  ویدیویی  داور  کمک  سیستم  می کند( 
دو  حدود  ماه  مرداد  نهم  و  دادیم  انجام 
فیفا  مدرسان  لیگ  وع  شر از  پیش  هفته 
می آیند و لایسنس داوران و کمک داوران ما 
را می دهند. این یک گام بزرگ برای فوتبال 
VAR کارمان را  کشور است که در مسائل 
انجام می دهیم. AFC از ما دو DG خواسته 
است و ما هم معرفی کردیم و در کاس پیش 
دوره لیگ قهرمانان و آموزش های تکمیلی 
مجوز داده می شود و از همین دوستان در 
مسابقات آسیایی هم استفاده خواهد شد.«

سخنگوی فدراسیون فوتبال: 
 مدیریت دوگانه تیم امید 

نقطه آسیب شده است
احسان اصولی، عضو هیأت رئیسه فدراسیون 
تمدید  خصوص  در  گفت وگویی  در  فوتبال 
قرارداد با وحید شمسایی، سرمربی تیم ملی 
فوتسال و شرایط تیم ملی امید بیان داشت: 
»به خاطر محرمانگی کار نباید درباره جزئیات 
این حال  با  قرارداد شمسایی صحبت کنیم. 
قراردادها در حال نهایی شدن است و امیدوارم 
یحیی  برسد.  طرفین  امضای  به  آینده  هفته 
گل محمدی گزینه اول کمیته فنی فدراسیون 
با فولاد قرارداد بست.  برای تیم امید بود که 
کارها توسط مجید جالی و کمیته فنی درحال 
بررسی است. تصمیمات وی در قبال تیم های 
جوانان و نوجوانان ایران تصویب شد و حسین 
عبدی و عباس چمنیان به عنوان سرمربیان این 
تیم ها انتخاب شدند. منتظر گزینه های بعدی 
جالی هستیم و باید با کمیته ملی المپیک هم 
تعامل شود.« سخنگوی فدراسیون فوتبال درباره 
اختاف هایی که پیش تر در قبال تیم امید میان 
فدراسیون و کمیته ملی المپیک وجود داشت، 
افزود: »در قبال تیم امید مدیریت دوگانه ای 
است.  شده  آسیب  نقطه  که  می شود  اعمال 
از تیم فنی و ارکان فدراسیون  با شناختی که 
فوتبال و کمیته ملی المپیک داریم، مشکل و 
چالشی نخواهیم داشت. منتظر هستیم با توجه 
به شاخصه های فنی ارائه شده توسط جالی، 

کمیته فنی به گزینه نهایی برسد.«

iranvarzeshii

  چهارشـــنبه، 13 تیـــر 1403  26  ذیحجـــه 1445   ســـال بیســـت و هشـــتم   شـــماره 7595    قیمـــت: 10000 تومـــان   

شاید گاریدو در هلند 
به تمرینات پرسپولیس 

اضافه شود

سرخ ها در انتظار تأیید 
شورای برون مرزی

پوریا حســـین خانـــزاده، دریافت کننـــده قدرتی تیم ملـــی والیبال، 
معتقـــد اســـت یکســـال مانـــده بـــه المپیـــک، مربیـــان تـــراز اول، 
مســـئولیت هیـــچ تیمـــی را برعهـــده نمی گیرنـــد. او در گفت گـــو با 
مهـــر می گوید: »فدراســـیون همه تلاشـــش را به کار گرفـــت و واقعاً 
شـــرایط کمی سخت شـــد. تقوی رئیس فدراســـیون برای ما خیلی 
زحمت کشید و به رغم مشـــکلات اقتصادی امکانات خوبی فراهم 
کـــرد، اما والیبال نیاز بـــه برنامه ریزی، اردوهای خـــوب و بازی های 
تدارکاتـــی قابل قبـــول دارد. کنار آن هـــم باید یک مربـــی تراز اول 
جذب شـــود تا از حالا بـــرای چهار ســـال بعد برنامه ریـــزی کند. در 
کشـــور ما معمولاً یکســـال مانده بـــه المپیک به فکر جـــذب مربی 

ح می افتنـــد در حالی که مربیـــان تراز اول یکســـال مانده به  مطـــر
المپیـــک هدایت تیمـــی را برعهده نمی گیرند. آنها باید چند ســـال 
با تیم کار کنند، شـــناخت کافی از آن داشـــته باشـــند و برنامه های 
تیـــم را پیاده کنند تا بتواننـــد نتیجه بگیرند تا در رزومه کاری شـــان 
عملکرد منفی نداشـــته باشـــند.« به نظـــر او پائز ســـرمربی نبود که 
تیم را جمع کنـــد: »من قصد ندارم پائز را قضـــاوت کنم اما حقیقتاً 
تقریباً در این ســـه ماهی که مســـئولیت تیم را برعهـــده گرفته بود، 
مربـــی نبود که بتوانـــد کار را جمع کند. ما در هر بـــازی که باختیم، 
پائـــز می گفت دریافت و ســـرویس خوب بـــود، در حالی کـــه واقعاً 
اینطور نبود. ما پیشـــرفتی نداشـــتیم و در همه بازی ها می باختیم. 

شـــاید از نظر هماهنگـــی و عملکرد تک تک بازیکنـــان بازی به بازی 
بهتـــر می شـــدیم اما در نهایـــت نتیجه باخـــت و ناامیـــدی بود ولی 
پائز مـــدام اظهـــار امیـــدواری واهی بـــه ما مـــی داد. به نظـــرم این 
شـــیوه خوب بود.« دریافت کننده ملی پوش والیبـــال اختلاف پائز 
بـــا کادر را تأیید می کند: »متأســـفانه او با کادر هم مشـــکل داشـــت 
و تنهـــا می خواســـت حـــرف، حرف خـــودش باشـــد و به نظـــر بقیه 
توجهـــی نمی کرد. من پائـــز را قضاوت نمی کنـــم و نمی گویم مربی 
بـــدی بود چون او ســـه مـــاه کنار تیم بـــود و وقت زیادی نداشـــت، 
شـــاید اگر او زمان بیشـــتری داشـــت، می توانســـت در تیم عملکرد 

بهتری داشـــته باشد.«

سرمربی سابق نمی توانست تیم را جمع کند
خانزاده: پائز می خواست حرف خودش باشد

 پرونده ویژه

المپیک

وسوسه 
جدایـــی

 بحـــــــــــــران
قفس توری

 میهمانی شبـــانه
 ستاره لیگ برتری
را خانه نشین کرد

 زکی پور توافق کرد
ترافیک در سمت چپ

آقای گــــــل؛ مهاجم 
محبوب ایجنـــــــت ها

اولویت لیگ نیست، تیم ملی است
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شـــهاب رســـتگار / تمرینات تیم فوتبال استقال در 
حالـــی احتمـــالاً از اواخـــر هفته جاری آغـــاز خواهد 
شـــد که با وجود تاش ها برای بســـتن تیمی مقتدر 
و منســـجم بـــه منظور آغـــازی باصابت و بـــا حضور 
بیشـــتر نفرات؛ امـــا هنوز اخبار حکایـــت از آن دارند 
کـــه احتمـــالاً آبی ها باز هـــم نصف و نیمـــه کار خود 
را آغاز کننـــد. در این بین اگرچه طـــی روزهای اخیر 
اخبـــاری مبنی بر پیوســـتن چند ســـتاره لیگ برتری 
بـــه جمـــع آبی ها بـــه گـــوش می رســـد امـــا از جمع 
تمدیدی هـــا نیز بعـــد از تمدید قرارداد با ســـهرابیان 
و جالـــی، حالا هواداران اســـتقال منتظر خبرهای 
خـــوش از باقی مانـــدن دو مهره مطرح کـــه از ارکان 

اصلی ایـــن تیم نیز به شـــمار می روند، هســـتند.
نکتـــه قابل توجـــه اینکه با آغـــاز فعالیـــت آبی ها 

در فصـــل نقل و انتقالاتی و از همان روز نخســـت، 
زمزمه هـــای تمدید قـــرارداد بـــا صالـــح حردانی و 
روزبـــه چشـــمی در حالـــی بـــه گوش می رســـد که 
از طـــرف باشـــگاه هیچ اقـــدام جـــدی و عملیاتی 
طی روزهـــای اخیر مبنـــی بر مذاکره بـــرای تمدید 
قـــرارداد با ایـــن دو چهـــره انجام نشـــده که طبق 
شـــنیده ها این مورد ناراحتـــی و گایه های حردانی 
و چشـــمی را در پی داشته است. بر همین اساس 
درباره آخرین وضعیت چشـــمی شـــنیده می شود 
بعـــد از مذاکـــرات اولیه و عدم توافق بر ســـر نحوه 
پرداخت مطالبات گذشـــته از ســـوی باشگاه، این 
بازیکـــن راهی کشـــور امارات شـــده و کاپیتان دوم 
آبی هـــا حدود یـــک هفته ای می شـــود کـــه در این 
کشـــور اقامت دارد. درباره چشـــمی شـــنیده های 

خبرنـــگار ایـــران ورزشـــی از این موضـــوع حکایت 
دارد کـــه دو تیم اماراتـــی به این بازیکن پیشـــنهاد 
داده و در صورتی که اســـتقالی ها زودتر دست به 
کار نشـــوند، این بازیکن در آســـتانه بستن قرارداد 
بـــا اماراتی هـــا قـــرار گرفتـــه و چـــه بســـا چشـــمی 
بـــه همیـــن راحتـــی از ســـبد پســـران آبـــی خارج 
شـــود! از ســـوی دیگر صالـــح حردانی نیـــز که طی 
روزهـــای اخیر به دفعات خبر توافق وی با باشـــگاه 
اســـتقال بر ســـر تمدید قراردادش در رسانه های 
مختلف منتشـــر شده اســـت، این روزها همچنان 

باتکلیف بـــوده و آینده مشـــخصی ندارد.
دربـــاره حردانی کـــه اقـــدام اخیـــر وی و همراهی 
با یک تیـــم محلی در شـــهر زادگاهـــش انتقادات 
زیـــادی را در پـــی داشـــت، شـــنیده می شـــود این 

بازیکـــن درخواســـت مالـــی بالایـــی را از باشـــگاه 
داشـــته و همیـــن موضوع موجب متوقف شـــدن 
مذاکـــرات طرفیـــن شـــده اســـت. بـــا همـــه این 
توضیحـــات اما آخریـــن اخبار دربـــاره این بازیکن 
جنوبـــی حاکـــی از آن اســـت کـــه حردانـــی بعـــد 
از جدایـــی احتمالـــی دانیـــال اســـماعیلی فر از 
پرســـپولیس مورد توجه این باشـــگاه قـــرار گرفته 
تـــا جایـــی کـــه مدیریـــت این باشـــگاه طـــی چند 
نوبـــت در روزهـــای گذشـــته بـــا ایـــن بازیکـــن به 
صـــورت تلفنی صحبت کرده اســـت. بـــا این حال 
اطرافیان مدافـــع هافبک چپ آبی هـــا معتقدند 
اولویـــت اول صالـــح تمدیـــد قرارداد با اســـتقال 
بـــوده و به همیـــن دلیل نیز او پاســـخ روشـــنی را 

بـــه پرسپولیســـی ها ارائه نداده اســـت.

جـــواد حســـینی / اعتـــراف تکان دهنـــده 
یـــک مدیـــر سرشـــناس لیـــگ برتـــری در 
خصوص رفتارهـــای غیرحرفه ای بازیکنان 
تیمـــش در رقابت هـــای لیـــگ بیســـت و 
ســـوم نشـــان می دهد معضل قراردادهای 
غیرحرفه ای باشـــگاه بـــا بازیکنـــان تا چه 
میـــزان می تواند باشـــگاه های لیگ برتری 
را بـــا چالش روبه رو ســـازد؛ آنجـــا که آقای 
مدیـــر بـــه صراحـــت می گویـــد، وقتـــی در 
مفاد قرارداد بندی بـــرای مؤاخذه بازیکن 
بابت زندگـــی غیرحرفه ای لحاظ نشـــده، 
باشـــگاه قادر به برخورد بـــا بازیکن خاطی 

نیست!
ت  ثبـــا ا ت  تحقیقـــا کـــه  لـــی  حا ر  د
می کنـــد شـــب زنـــده داری آقـــای ســـتاره 
و میهمانی هـــای پـــر تعـــداد او در خانـــه 
مجـــردی اش ســـبب بـــالا رفتـــن میـــزان 
آســـیب پذیری وی شده، به شـــکلی که او 

نیم فصـــل گذشـــته از ترکیـــب اصلی تیم 
خارج شـــد و دســـت مربی را در پوســـت 

گـــردو گذاشـــت!
ایـــن مدیـــر که تمایلـــی به افشـــای نامش 
ورزشـــی  ایـــران  خبرنـــگار  بـــه  نـــدارد، 
می گویـــد: »رفتارهای غیرحرفه ای ســـتاره 
دیگـــر تیـــم بـــه قـــدری اوج گرفتـــه که در 
کمال نابـــاوری تمامی همســـایه های این 
بازیکـــن اقـــدام بـــه شـــکایت کردنـــد که 
بی نظمـــی و میهمانی هـــای شـــبانه ایـــن 
بازیکـــن باعـــث برهـــم زدن آرامش محل 

زندگـــی آنها شـــده اســـت. 
به همیـــن دلیل در فصل جـــاری با تأکید 
ویژه هیـــأت مدیره بناســـت بنـــد ویژه ای 
در قـــرارداد تمام بازیکنان لحاظ شـــود که 
اگر فردی به واســـطه زندگی غیرحرفه ای، 
مشـــکاتی را بـــه وجـــود آورد، بـــا تصمیم 

ســـخت باشـــگاه روبه رو شود.«

دانیال مرادی، سرپرســـت کمیته داوران فدراسیون 
فوتبـــال در خصـــوص جلســـه ایـــن کمیتـــه اظهـــار 
داشـــت: »دپارتمـــان داوری چیدمـــان  را بـــه صورت 
پیش نویـــس انجـــام می دهـــد. یـــک زیـــر کمیته در 
کمیتـــه داوران مشـــخص می شـــود. بـــرای هر لیگ 
عزیـــزان نظـــر می دهنـــد و در نهایـــت بـــا امضـــای 
دبیـــرکل اباغ می شـــود. انتخاب رئیـــس هر کمیته 
برعهـــده رئیـــس فدراســـیون فوتبـــال اســـت و بـــا 
هماهنگی و موافقت هیأت رئیســـه انجام می گیرد. 
نمی دانـــم رئیس کمیتـــه چه زمانـــی معرفی خواهد 
شـــد و ایـــن موضوع بـــر عهـــده رئیس فدراســـیون 
اســـت. مهم این اســـت که با تغییرات انجام شـــده 

همه عزیـــزان همدل هســـتند.«
او در مـــورد برگـــزاری فصـــل جدیـــد لیـــگ برتـــر بـــا 
کمـــک داور ویدیویـــی)VAR(  گفـــت: »تجهیـــز 
VAR  بـــر عهـــده کمیتـــه داوران  ورزشـــگاه ها بـــه 
نیســـت. وظیفه ما آموزش و انتخاب داوران اســـت. 
ما در حوزه داوری تمام تاشـــمان را به کار می گیریم 

تا قبل از شـــروع لیگ، مجوز را برای داوران بگیریم 
و کم کاری نکرده باشـــیم. دســـتگاه ها ممکن اســـت 
هر زمان دچار ایراد شـــوند. با توجـــه به این موضوع 
فیفا هم شـــرایط را به خوبی پیش بینی کرده اســـت 
که اگر سیســـتم صوتی و ارتباط رادیویی بین داخل 
زمین و اتـــاق قطع شـــود، می توان از دســـتگاه های 

یدک یا بی ســـیم اســـتفاده کرد.«
سرپرســـت کمیته داوران در واکنـــش به حضورش 
در هفته هـــای پایانـــی لیـــگ کـــه مشـــکات داوری 
زیاد بـــود اما با حضورش شـــرایط بهتر شـــد، افزود: 
»اشـــتباهات داوران ســـه مورد اســـت. عدم آمادگی 
جســـمانی، عدم انتخاب زاویه دید مناســـب یا عدم 
تمرکز؛ فکـــر می کنم در برهـــه ای داوران مـــا تمرکز 
نداشـــتند و فشـــار زیـــادی را تحمـــل می کردند. در 
هفته هـــای پایانی خدا کمک کـــرد و چیدمان  داوری 
بـــه صورت شـــورایی انجام شـــد. یعنی قائـــم به فرد 
نبـــود و انتخـــاب با شـــورا بـــود. امیدوارم ایـــن روند 

ادامه داشـــته باشد.«

چشمی از امارات پیشنهاد دارد ،حردانی از پرسپولیس
وسوسه جدایی

روایت هولناک مدیر باشگاه لیگ برتری

میهمانی شبانه، ستاره لیگ برتری را خانه نشین کرد
مرادی: تجهیز ورزشگاه ها به VAR  بر عهده کمیته داوران نیست

 چیدمان »مشورتی« در هفته های پایانی موفق بود

 عابدزاده،اخباری، نیازمند
گزینه  خارجی یا بازگشت بیرانوند

 درویش: تا آخر هفته منتظر 
بیرانوند و اسماعیلی فر می مانیم

روایت هولناک مدیر باشگاه لیگ برتری

چشمــــــی از امـــــارات 
پیشنهــــــــــــــــاد   دارد

حردانی از پرسپولیس

بازگشت میلاد بعد از چهار سال به استقلال

علیپور، سوژه نقل وانتقالاتی جذاب مدعیان

نبی، سرپرست تیم ملی در گفت و گو با »ایران ورزشی«:
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مهدی تاج، رئیس فدراسیون فوتبال دیروز در حاشیه جلسه چهارم ستاد 
آماده سازی ورزشگاه ها برای لیگ بیست وچهارم در رابطه با زمان بازی ها با 
مسئولان سازمان لیگ صحبت کرد. او در رابطه با این موضوع به کشوری فرد، 
سرپرست کمیته مسابقات سازمان لیگ تأکید کرد که اولویت برگزاری بازی های 
لیگ برتر روزهای پنجشنبه و جمعه باشد. کشوری فرد هم در پاسخ به درخواست 
رئیس فدراسیون فوتبال اعلام کرد که سازمان لیگ تلاش می کند تا به این 

شکل برنامه ریزی داشته باشد.

درخواست تاج برای برگزاری لیگ  در آخر هفته ها 

برش

مدیریت ورزش2
چهار شنبه  13 تیر 1403  شماره 7595

خبر

دعوت از جامعه ورزش برای حضور 
در دور دوم انتخابات

محســـن معتمدکیا، مدیر روابط عمومی وزارت ورزش 
و جوانـــان و مدیر رســـانه ای تیـــم ملی با انتشـــار یک 
توئیـــت در فضـــای مجـــازی از جامعـــه ورزش دعـــوت 
کـــرد تا در دور دوم انتخابات ریاســـت جمهوری حضور 
داشـــته باشـــند. او در توئیتر خود نوشـــت: »صندوق 
جامعـــه ورزش بـــرای انتخاب فرد اصلـــح در انتخابات 
ریاســـت جمهوری، همچون انتخابـــات مجلس و دور 
اول انتخابات ریاســـت جمهوری در ورزشـــگاه شـــهید 
شـــیرودی و شـــعب اســـتانی فعال اســـت تا ورزشی ها 
هم به حضور پرشـــور مـــردم در ایـــن انتخابات کمک 

» . کنند

 ممنوعیت برگزاری لیگ برتر 
در ورزشگاه غدیر اهواز

چهارمین جلســـه ســـتاد آماده ســـازی ورزشـــگاه های 
میزبـــان لیـــگ برتـــر دیـــروز بـــا حضـــور مهـــدی تاج، 
رئیـــس فدراســـیون فوتبال و برخی دیگر از مســـئولان 
برگـــزار شـــد. در ایـــن نشســـت، داود رفعتـــی و امیـــر 
روشـــنک، گزارش کاملی پیرامون بازدیدهای مفصل از 
ورزشـــگاه های لیگ برتر و آخرین وضعیت هر ورزشگاه 
بـــرای تحقق بحـــث میزبانـــی ارائه کردنـــد. همچنین 
موضوع مربوط به ورزشگاه های جایگزین در شرایطی 
که امکان برگزاری مســـابقات در یک ورزشـــگاه وجود 
نداشـــته باشـــد از موضوعـــات دیگـــری بود کـــه مورد 
بررســـی قرار گرفـــت و بر این اســـاس، نامه نگاری های 
لازم بـــا اســـتان های مربوطـــه جهت تســـریع در روند 
ترمیم و تجهیز ورزشـــگاه ها به انجام رســـید. در ادامه 
رئیس فدراســـیون فوتبال با اشـــاره به شرایط میزبانی 
ورزشـــگاه غدیر اهواز عنـــوان کرد: »با توجـــه به اینکه 
شـــرایط نور ورزشـــگاه غدیر ۳۰۰ لوکس اســـت، امکان 
برگزاری مســـابقه در این ورزشـــگاه وجود ندارد که باید 
ایـــن موضوع را رســـماً اعـــام کنیم. با این شـــرایط نه 
تلویزیـــون می تواند بازی پخش کنـــد و حتی مردم هم 
نمی توانند توپ را ببینند.« در این جلســـه اعام شـــد 
که جـــدا از ورزشـــگاه های آزادی و نقـــش جهان، پنج 
ورزشـــگاه یادگار امام تبریز، شـــهدای فولاد خوزستان، 
شهید سلیمانی سیرجان، شـــهدای مس رفسنجان و 
امام خمینی)ره( آماده نصب سیســـتم VAR هستند.

گزارش

علیپور، سوژه نقل وانتقالاتی جذاب مدعیان
آقای گل؛ مهاجم محبوب ایجنت ها

یکـــی از بازیکنانـــی که برای فصل پیـــش رو، قصد بازی 
در لیگ برتر ایران را دارد، علی علیپور اســـت. مهاجم 
اســـبق پرســـپولیس و آقای گل پیشـــین لیگ هفدهم 
ایـــران کـــه در چهار فصـــل گذشـــته در لیـــگ پرتغال 
حضور داشـــت و برای تیم های ماریتیمو و ژیل ویسنته 
به میدان رفت. بازیکن شـــماره 7۰ سابق سرخپوشان 
پایتخـــت، در ایـــن میـــان هر بـــار مصاحبـــه ای انجام 
داده از عـــرق و تعصب به پرســـپولیس گفتـــه و اینکه 
دوســـت دارد در زمان بازگشـــت به لیگ ایـــران دوباره 
پیراهـــن این تیم را بپوشـــد. او بعد از پایـــان قرارداد با 
ژیل ویســـنته و حضـــور ناموفق در لیـــگ پرتغال، حالا 
عـــزم خـــود را برای بـــازی در لیگ برتر جزم کـــرده و به 
نظر می رســـد، هدفی جز قرمزپوش شـــدن نـــدارد اما 
در ابتدا خبر رســـید که اوســـمار ویرا ســـرمربی سابق 
پرســـپولیس، عاقه ای بـــه جذب او نـــدارد ولی بعد از 
رفتـــن این مربـــی برزیلی، ایـــن باشـــگاه درگیر جذب 
سرمربی جدید شـــد و همچنین احتمال سرباز شدن 
علیپـــور نیز مطرح شـــد. در ایـــن بین و در شـــرایطی 
کـــه همه فکر می کردند پرســـپولیس اولیـــن و آخرین 
تیمی اســـت که علیپـــور با آن مذاکـــره می کند اما این 
اتفـــاق رخ نداد و آقای گل ســـابق لیـــگ در رادار چند 
باشـــگاه متمول قرار گرفته اســـت. از جمله سپاهان، 
اســـتقال و تراکتور که بـــه جذب ایـــن بازیکن عاقه 
نشـــان داده اند. نکته ای که در خصوص علیپور وجود 
دارد این اســـت کـــه باتوجه بـــه اینکه او لژیونـــر بوده، 
جـــزو ســـهمیه لیـــگ برتری ها محســـوب نمی شـــود و 
بـــرای همین بـــه یـــک ســـوژه نقل وانتقالاتـــی جذاب 
برای مدعیـــان و همچنین یک بازیکـــن محبوب برای 
ایجنت هـــا تبدیل شـــده اســـت تـــا بتواننـــد از طریق 
انتقال او به تیم مورد نظرشـــان، درآمدزایی بیشـــتری 
داشـــته باشـــند. در جدیدترین خبری کـــه درباره این 
بازیکـــن آمـــده اســـت، تراکتور کـــه به واســـطه حضور 
احتمالـــی ترابی، بیرانونـــد و اســـماعیلی فر مذاکراتی 
بـــا علیپـــور انجـــام داده اما ایـــن صحبت هـــا هنوز به 
نتیجه نرســـیده اســـت. گویـــا علیپـــور در مذاکـــره با 
تراکتـــور خواهان دریافـــت مبلغ ۴۰ میلیارد اســـت که 
ایـــن درخواســـت با جـــواب رد طـــرف مقابـــل مواجه 
شـــده اســـت. علیپـــور کـــه ظـــرف روزهـــای اخیـــر به 
درخواســـت مذاکره با پرسپولیس پاســـخی نداده، به 
نظر می رســـد درحال بررســـی شـــانس های دیگر خود 
اســـت تا ببیند آیا می توانـــد قرارداد بهتـــری امضا کند 
یا نـــه؟ اگر چنیـــن اتفاقـــی نیفتاد، آن وقت اســـت که 
علیپـــور و پرســـپولیس پای میز مذاکره می نشـــینند و 
احتمـــالاً توافق هـــم می کنند. براســـاس این گزارش، 
پرسپولیســـی ها می خواهند پیشـــنهاد اولیـــه خود به 
علیپور را عـــددی بین ۱۵ تـــا ۲۰ میلیـــارد تومان اعام 

. کنند

قاسم کیانی، پیشکســـوت بسکتبال 
تمام مشـــکات و چالش هـــای امروز 
ایـــن رشـــته از جملـــه پشـــت کـــردن 
مربیـــان ایرانـــی بـــه تیـــم ملـــی را به 
خاطـــر عملکـــرد رئیس فدراســـیون 
ســـر  ز  ا و  ه  شـــتبا ا ت  تصمیمـــا و 
بی تجربگی او می دانـــد. این مربی با 
تأکید بر اینکه مســـئولان فدراســـیون 
کم تجربه هســـتند، به خبرگزاری مهر 
گفت: »شـــاید اگر رئیس فدراســـیون 
بـــا تجربه تـــر بود داســـتان پیشـــنهاد 
بـــه گزینه هـــای ایـــران بـــرای هدایت 
تیـــم ملـــی به نتیجـــه متفـــاوت ختم 
می شـــد و آنها )گزینه هـــای داخلی و 
رئیس فدراســـیون( می توانســـتند با 
هم کنـــار بیاینـــد اما همـــه می دانیم 
که جـــواد داوری رئیس کـــم تجربه ای 

برای بســـکتبال اســـت.«
این مربی بســـکتبال با تأکید بر اینکه 
رئیس فدراســـیون و تمام افرادی که 
کنـــار او کار می کننـــد، انســـان های 
خوب و شـــریفی به حســـاب می آیند، 
کـــه  »صحبت هایـــی  کـــرد:  تأکیـــد 
مطـــرح می شـــود صرفـــاً در رابطـــه با 
قابلیت هـــای فنـــی آنهـــا و تجربـــه و 

تخصص شـــان اســـت و اینکـــه داوری 
از افـــراد درجـــه یـــک در کنـــار خـــود 
بهـــره نگرفته اســـت. نـــوک انتقادات 
بـــه ســـمت کمیتـــه فنی هم اســـت، 
در حالـــی کـــه همـــه رئیـــس و دبیـــر 
فدراســـیون را مقصـــر می دانیـــم. بـــا 
تأکیـــد دوبـــاره بـــر اینکه ایـــن دو نفر 
انســـان های خوب و شـــریفی هستند 
می گویـــم در ترکیـــب فعلـــی کمیتـــه 
فنـــی فدراســـیون بســـکتبال، به نظر 
من فقـــط دو نفر درجه یک هســـتند 
کـــه یکـــی از آنهـــا واقعـــاً هـــم جـــزو 
بهترین های بســـکتبال ایران اســـت 
امـــا مهم این اســـت کـــه همـــه افراد 
ایـــن ترکیـــب درجـــه یک نیســـتند و 
همیـــن هم یک نقـــد به فدراســـیون 
اســـت. بـــا بـــودن افـــراد درســـت و 
بجـــا در کمیته فنـــی، نبایـــد خیلی از 
تصمیمـــات گرفتـــه شـــود و خیلـــی از 
اتفاقـــات رخ دهـــد. در واقـــع نقـــش 
کمیتـــه فنـــی در ناکامی هـــا بیشـــتر 
از رئیـــس اســـت. جـــواد داوری بـــه 
خیلـــی از اشـــتباهاتش پی بـــرده اما 
به نظر می رســـد در بعضـــی چالش ها 
گیـــر افتاده اســـت. اگر او نســـبت به 
اطرافیانـــش بازنگری داشـــته باشـــد 
و درجـــه یک هـــا را بیـــاورد، می توانـــد 
مســـیر را به ســـمت موفقیـــت تغییر 

دهـــد وگرنـــه ناکامی ادامـــه دارد.«

تیـــم ملـــی والیبـــال نشســـته قـــرار 
تورنمنـــت  در  بـــرای شـــرکت  بـــود 
ACN راهی هلند شـــود،  بین المللی 
اما این ســـفر بـــه دلیل عـــدم صدور 

ویـــزا لغو شـــد.
 تورنمنتـــی کـــه قـــرار بـــود بـــا حضور 
تیم هـــای ایـــران، برزیـــل، اوکرایـــن، 
قزاقســـتان، فرانســـه، ایتالیـــا، مصر، 
آلمـــان، هلند و امریکا بـــرای پنج روز 

برگزار شـــود.
 هـــادی رضایـــی، ســـرمربی تیم ملی 
والیبال نشســـته در واکنش به عدم 
ایـــن تورنمنـــت گفـــت:  حضـــور در 
»هلندی هـــا خودشـــان از مـــا دعوت 
کردنـــد، اما ویزا ندادند و این مســـأله 

بســـیار عجیب بود.
 قطعاً این مســـأله در رونـــد تیم ملی 
تأثیرگذار اســـت و باید راه حلی برای 
عبـــور از آن پیـــدا کنیم. مـــا بهترین 
فرصت بـــرای برگـــزاری چنـــد دیدار 
خوب را از دســـت دادیـــم.« او دلیل 
عدم صدور ویزا را سیاســـی می داند: 
»آنهـــا همـــه مـــدارک و پـــول ویـــزا را 
گرفتند. من دو روز قبل با مســـئولان 
برگـــزاری مســـابقات صحبـــت کردم 

و گفتـــم کـــه بابت صـــدور دیرهنگام 
ویـــزا احســـاس خطر می کنـــم. پس 
از آن صحبت هـــا ســـفارت اعام کرد 
فـــردا بیاییـــد و ویـــزا را بگیریـــد ولی 
خ نـــداد و  متأســـفانه ایـــن اتفـــاق ر
جز مســـائل سیاســـی، دلیل دیگری 
از  موضـــوع  یـــن  ا نـــدارد.  وجـــود 
طریـــق وزارت امور خارجـــه پیگیری 
می شـــود و نبایـــد اجـــازه بدهنـــد که 
چنیـــن اتفاقاتـــی بـــرای بقیـــه تیم ها 
و ورزشـــکاران بیفتـــد. مـــا بهتریـــن 
تیـــم جهان هســـتیم و پرافتخارترین 
تیم دنیـــا و پارالمپیـــک، نباید چنین 
رفتـــاری بـــا ایـــن تیـــم بزرگ شـــود. 
طـــی ۴۲ ســـال حضـــورم در والیبال 
نشســـته بـــرای اولیـــن بار اســـت که 
با چنیـــن اتفاقی مواجه می شـــوم.« 
هادی رضایـــی در پایـــان تأکید کرد: 
»قـــرار بـــود تعـــدادی از بازیکنـــان را 
در تورنمنـــت هلنـــد محـــک بزنیم و 
در نهایـــت ترکیب مســـافران پاریس 
را مشـــخص کنیـــم، امـــا همـــه چیز 
بهـــم ریخـــت. بـــا وجـــود این مـــا به 
تاش مـــان ادامـــه می دهیـــم و برای 
تـــاش  ز  ا ســـت  د ینـــی  فر آ فتخار ا
نمی کشـــیم. همـــه تاش مـــان این 
اســـت کـــه بتوانیـــم در پارالمپیک از 
قهرمانـــی دوره قبل دفـــاع کنیم و باز 

هـــم به مـــدال طا برســـیم.«

انتقادات یک کارشناس بسکتبال
کیانی: درجه یک ها اطراف داوری نیستند

رضایی: نباید چنین رفتاری با تیم بزرگ ایران شود
سیاسی کاری هلند!

تیـــم ملـــی تکوانـــدو دختـــران برای 
اولیـــن بـــار قهرمـــان جـــام جهانـــی 
شـــد. دختران تکوانـــدوکار در فینال 
جام جهانـــی کره جنوبـــی ۲-۱ مقابل 
مراکش بـــه پیروزی رســـیدند  و برای 
اولیـــن بـــار فاتـــح رقابت هـــای جام 

جهانی شـــدند.
تیم ملی دختران کـــه به دلیل حضور 
ناهیـــد کیانـــی و مبینـــا نعمـــت زاده، 
دختـــران المپیکـــی  کشـــورمان بـــه 
همـــراه مینو مداح ســـرمربی و مهروز 
ســـاعی مربـــی تیـــم ملـــی در کمـــپ 
تمرینی فرانســـه، با ترکیب دوم خود 
راهی این مســـابقات  شـــده بـــود، در 
نهایت بعد از رقابت بـــا رقبا قهرمانی 

را در آغوش کشـــید.
تیـــم ملی ایـــران کـــه در مبـــارزه اول 
بـــا ترکیـــب یلـــدا ولـــی نـــژاد، مهـــا 
 مؤمـــن زاده و ملیکا میرحســـینی برابر 
کره جنوبـــی مدافع عنـــوان قهرمانی 
به میـــدان رفته بـــود، در یـــک مبارزه 
دیدنـــی و جذاب بـــه برتری رســـید و 
راهی مبـــارزه نهایی شـــد. در دومین 

مبـــارزه هم  دختـــران ایـــران قاطعانه 
 و در ۲ رانـــد بـــا نتایـــج ۱7۵- ۱۵۵ و 
۱۵۵- ۱۳۵، مراکـــش  مدافـــع عنـــوان 
قهرمانی را شکســـت دادند و قهرمان 
شدند. در غیاب مینو مداح سرمربی 
تیم ملی دختـــران، فاطمـــه صفرپور 
برعهـــده  را  هوگوپوشـــان  هدایـــت 
داشـــت که به خوبی مأموریت خود را 
پشت سر گذاشـــت و دختران ایران را 
بر بام جهان نشـــاند. قبل از این هم  
تیم ملـــی مـــردان  با ترکیـــب مهدی 
عابدینـــی، محمـــد حســـین یزدانی، 
علی خـــوش روش و ابوالفضل زندی، 
در غیـــاب دو نماینـــده المپیکی خود 
ایمـــان زاده،  بـــا مربیگـــری رضـــا  و 
قهرمان ایـــن رقابت  ها شـــده بود. با 
پایان مســـابقات مـــردان و زنان حالا 
رقابت  هـــای بخـــش ترکیبـــی امـــروز 
برگـــزار می شـــود که تیـــم ایـــران دور 
اول  اســـتراحت داشـــته و برای صعود 
بـــه دیدار نهایـــی برنده مبـــارزه چین 
و کره جنوبـــی را پیـــش رو خواهـــد 
داشـــت. تکوانـــدوکاران کشـــورمان 
کـــه  تـــا اینجـــای کار دو طـــا کســـب 
کرده انـــد، امروز هم تـــاش می کنند 
تـــا بـــا قهرمانـــی در بخـــش ترکیبـــی 
هت تریـــک کـــرده و ســـومین طـــا را 
در کـــره جنوبـــی مهـــد تکوانـــدو دنیا 

دشـــت کنند.

بسکتبالوالیبال نشسته

 کولاک دختران تکواندوکار در کره جنوبی
طلای جام جهانی در مشت ایران

تکواندو

فائزه زمانی
خبرنگار

تاکنون زمان آغاز بیست وچهارمین 
دوره مســـابقات لیـــگ برتـــر فوتبال 
کشـــور مشـــخص نشـــده بـــا وجـــود 
ایـــن تیم هـــا بـــرای پوشـــش نقـــاط 
ضعـــف خـــود بـــه جـــذب بازیکنان 
در  می کننـــد.  اقـــدام  نظـــر  مـــورد 
ایـــن میـــان پشـــنهادهای چنـــد ده 
میلیاردی توســـط برخـــی از تیم های 
صنعتـــی باعث شـــده تا این ســـؤال 
بـــه وجـــود بیاید کـــه تکلیـــف قانون 

ســـقف بودجـــه چـــه می شـــود؟ چرا 
که برخـــی از همین تیم ها در صورت 
 پرداخـــت چنیـــن مبالغی بـــا خرید 
۵ الی 6 بازیکن از سقف بودجه مورد 
نظر عبـــور خواهند کرد؛ ســـقفی که 
طبق ادعای مســـئولان ۳۲۵ میلیارد 
تومـــان اعام شـــد. در این شـــرایط 
»ایران ورزشـــی« با منصـــور قنبرزاده 
و محمدرضـــا کشـــوری فرد ۲ نفـــر از 
اعضـــای کارگـــروه نظارت بر ســـقف 

بودجـــه و قراردادهـــای لیـــگ برتـــر 
تمـــاس گرفت کـــه این دو مســـئول 
تماس های ما را بی پاســـخ گذاشتند 
تـــا همچنان این ابهام وجود داشـــته 
باشـــد کـــه در صـــورت بـــالا رفتـــن 
ســـقف بودجـــه تیم هـــا، مســـئولان 
چـــه اقدامـــی انجـــام خواهنـــد داد. 
این درحالی اســـت که ایـــن اتفاق در 
فصـــل بیست وســـوم رخ داد و طبق 
اعام مســـئولان، دو تیم ســـپاهان و 

پرســـپولیس از ســـقف بودجه عبور 
کردند و با کســـر امتیاز مواجه شدند 
که در نهایت امتیازهای کســـر شـــده 
مجـــدداً بـــه تیم ها تعلـــق گرفت. در 
واقع در فصل گذشـــته فدراســـیون 
از موضـــع خـــود عقب نشـــینی کـــرد 
و حـــالا بـــا توجه بـــه اعـــداد عجیب 
و غریبـــی کـــه در رســـانه ها مطـــرح 
می شـــود، در فصـــل پیـــش رو هـــم 
از ســـقف بودجـــه  برخـــی تیم هـــا 

عبـــور خواهند کـــرد و ایـــن احتمال 
مـــی رود کـــه در فصـــل پیـــش رو هم 
کمیتـــه نظارت بـــر ســـقف بودجه و 
قراردادهای لیگ برتر چشـــمان خود 
را روی ایـــن بی قانونی ببندد. در این 
بین مدیران باشـــگاهی هـــم در این 
خصـــوص ســـکوت کرده انـــد و ایـــن 
موضوع باعث می شـــود تـــا ابهامات 
در خصوص ســـقف بودجه همچنان 

ادامه داشـــته باشد.

پیشنهادهای مالی عجیب و غریب بازیکنان در لیگ برتر

سکوت مسئولان از بی قانونی

نبی، سرپرست تیم ملی در گفت و گو با »ایران ورزشی«:

اولویت لیگ نیست، تیم ملی است

به هیچ وجه به هیچ وجه 
نمی توان نمی توان 

حریفان تیم حریفان تیم 
ملی را ساده ملی را ساده 

دانست چرا که دانست چرا که 
این تیم ها در این تیم ها در 

سال های اخیر سال های اخیر 
سرمایه گذاری سرمایه گذاری 

زیادی در زیادی در 
فوتبال داشتندفوتبال داشتند

 
تیم ملی فوتبـــال درحالی مرحله 
ســـوم مســـابقات انتخابـــی جام 
جهانـــی 2026 را در پیش دارد که 
در مســـیر رویارویـــی بـــا تیم های 
همگروهی اش )قطر، ازبکستان، 
و  لی  ه شـــما کر  ، ن ســـتا قیز قر
امـــارات( بـــا برخـــی چالش هـــا 

مواجه اســـت.
 آماده ســـازی و تجهیـــز ورزشـــگاه 
آزادی بـــه VAR، برنامـــه پرفشـــار 
ســـال پیش رو با توجه به برگزاری 
لیگ برتـــر، لیگ نخبـــگان و جام 
مشـــکلات  همچنیـــن  و  حذفـــی 
مالـــی از جملـــه چالش های تیم 
ملـــی اســـت کـــه نمی تـــوان بـــه 

ســـادگی از آنها عبـــور کرد.
ن  یـــرا ا « س  ســـا ا همیـــن  بـــر   
ورزشـــی« با مهـــدی محمدنبی، 
سرپرســـت تیم ملی در خصوص 
ایـــن مســـائل صحبـــت کـــرد که 
مـــه  ا د ا ر  د ا  ر و  ا ی  صحبت هـــا

. نیـــم ا می خو
قرعه کشی مرحله سوم 

درحالی انجام شد که 
کارشناسان اعتقاد دارند 
تیم ملی در گروه آسانی 

قرار گرفته، شما هم چنین 
نظری دارید؟

به هیـــچ وجه نمی تـــوان حریفان 
تیم ملی را ســـاده دانست چرا که 
ایـــن تیم هـــا در ســـال های اخیـــر 
ســـرمایه گذاری زیـــادی در فوتبال 

داشتند.
 دیگـــر نمی توان از آنهـــا به عنوان 
حریفـــان درجـــه دوم و ســـوم یاد 

کـــرد به ایـــن دلیل کار ســـختی در 
پیـــش داریم امـــا ضمـــن احترام 
بـــه همـــه رقبـــا تـــاش می کنیـــم 
کار ســـخت مان را بـــا نتایج خوب 

جبـــران کنیم.
وضعیت تیم ملی را 

چطور می بینید؟
الحمدلله شـــرایط تیم ملی خوب 
اســـت امـــا همان گونه کـــه گفتم 

کارمان آســـان نیست.
و  یـــور ت  بقا مســـا همیـــن  ر  د  
بـــزرگ  می بینیـــم کـــه تیم هـــای 
چطور برابر تیم هـــای به اصطاح 
می شـــوند.  غافلگیـــر  ضعیف تـــر 

درحال حاضـــر تیم ها بـــه همدیگر 
نزدیک شـــده اند به حدی که دیگر 
نمی تـــوان یک بازی را آســـان و یک 

بازی را ســـخت دانســـت.
تیم ملی در این مسیر 
با چالش هایی مواجه 
است که یکی از این 

چالش ها الزام ای اف سی 
بر استفاده از VAR است 

و یکی دیگر هم مرمت 
ورزشگاه آزادی است. 

این موضوع به کجا 
رسیده است؟

تجهیـــزات  و   VAR خوشـــبختانه 
آن درحـــال حاضـــر در اســـتادیوم 
آزادی مســـتقر اســـت که جـــا دارد 
و  تجهیـــز  شـــرکت  مســـئولان  ز  ا
همین طـــور وزیـــر ورزش و جوانان 

تشـــکر ویـــژه ای داشـــته باشـــم.
 درخواســـت مـــن از مســـئولان این 
اســـت که در مـــدت باقیمانـــده تا 
شـــهریورماه، نســـبت بـــه مرمت و 
بازســـازی اســـتادیوم آزادی تـــاش 
ویژه ای داشـــته باشـــند تـــا بتوانیم 
از امتیـــاز میزبانـــی اســـتفاده کنیم 
و حضـــور هواداران تیـــم ملی را هم 
داشـــته باشـــیم. در واقع هر تیمی 
نتوانـــد ایـــن شـــرایط را فراهم کند 
از میزبانـــی در کشـــورش محـــروم 

می شـــود.
تقویم مسابقات یکی 

دیگر از موضوعاتی است 
که تیم ملی با آن مواجه 

است، آیا در این خصوص 
تیم ملی به مشکل 

برنمی خورد؟

طبق ســـال های گذشـــته جلساتی 
با حضـــور قلعه نویی، کشـــوری فرد 

و بهارونـــد برگـــزار خواهیم کرد.
 مشـــخصاً اولویت مان، مســـابقات 
تیم ملی اســـت و براســـاس تقویم 
تیـــم ملـــی برنامه ریزی مســـابقات 
لیـــگ را انجـــام می دهیـــم. تاش 
همه بـــر این اســـت که مســـابقات 
تیم هـــای باشـــگاهی بـــا تیـــم ملی 

تداخل نداشـــته باشـــد.
یکی دیگر از موضوعات، 

مشکلات مالی است 
و این مشکل همیشه 

وجود داشته، اکنون هم 
تیم ملی مشکلات مالی 

دارد؟
طبیعتاً این تحریم هـــای ظالمانه و 
محدودیت ها ی انتقـــال ارز از فیفا 
ســـختی های مـــا را بیشـــتر می کند 
امـــا امیدواریم بـــا حمایت و درایت 
مهنـــدس کیومرث هاشـــمی، وزیر 
نداشـــته  را  مشـــکل  ایـــن  ورزش 

 . شیم با
بـــرای  ملـــی  تیـــم  حـــال  هـــر  در 
موفقیـــت و رســـیدن بـــه هـــدف، 
و  تعامـــل  و  ی  ر همـــکا زمنـــد  نیا
حمایت دولت اســـت و امیدواریم 
همـــه در ایـــن مســـیر به مـــا کمک 
کننـــد تـــا بتوانیـــم در رســـیدن به 

باشـــیم. موفـــق  هدف مـــان 
آیا تیم ملی بازی های 

دوستانه خواهد داشت؟
براساس تقویم فشـــرده نمی توانیم 
هیـــچ بـــازی دوســـتانه ای داشـــته 
باشـــیم. بازی هـــای تیـــم ملـــی در 

فیفـــا دی برگـــزار خواهد شـــد.

گپ

محمد محمدی سدهی
خبر نگار



3 چهارشنبه   13 تیر 1403  شماره 7595

newspaper.inn.ir iranvarzeshii

گزارش

مهری رنجبر
خبر نگار

پرونده ویژه 

المپیک پاریس

سی و سومین دوره بازی های المپیک، از 5 مردادماه در پاریس شروع می شود. پاریس عروس 
شهرهای دنیا، بعد از سال های 1900 و 1924 برای سومین بار میزبان بزرگترین رویداد ورزشی 
دنیا شده است. در واقع با برگزاری المپیک 2024 پاریس، این شهر صدمین سالگرد بازی های 
المپیک 1924 را جشن می گیرد. مراسم افتتاحیه این بازی ها اما متفاوت از المپیک های قبلی 
است؛ به جای ورزشگاه این بار افتتاحیه روی رود سن پاریس برگزار می شود. کاروان ورزشی 
ایران به نام خادم الرضا با شعار صلح برای کودکان در این دوره حضور دارد. هرچند این بار 
برخلاف دوره های قبل کاروان ایران کوچکتر است. کاروان ایران فعلاً 37 سهمیه گرفته که 
9 سهمیه برای زنان و 25 سهمیه برای مردان است. 24 روز مانده تا افتتاح بازی ها هنوز 
سهمیه های کاروان ایران کامل نشده و رشته های شنا و دوومیدانی شانس سهمیه دارند. 
روزنامه ایران ورزشی این روزها برای آشنایی مردم ورزش دوست ایران پرونده ویژه ای برای 

مسافران و ورزشکاران المپیکی گشوده که هر روز تقدیم نگاه تان می شود.

تیروکمـــان هـــم در لیســـت مســـافران 
بـــا  گرفـــت،  قـــرار  پاریـــس  المپیـــک 
ســـهمیه ای کـــه مبینـــا فـــاح کمانـــدار 

ریکـــرو بـــه دســـت آورد، آن هـــم دقیقه 
90 و در آخریـــن انتخابـــی المپیـــک به 
میزبانـــی آنتالیا. در حالی که ســـرمربی 
کره ای تیم ملی تیروکمان روی ســـهمیه 
تیمـــی مـــردان حســـاب کـــرده بـــود اما 
تیم مـــردان نـــاکام ماند. تیـــم زنان هم 
به رغـــم درخشـــش در انتخابی المپیک 
بـــا باخت مقابـــل چین قـــوی، رؤیایش 
بـــرای تیـــر زدن در پاریس بر بـــاد رفت. 
اما کمانـــدار جـــوان با مـــدال نقره اش 

و ســـهمیه ای کـــه گرفـــت، همـــه را بـــه 
تیروکمـــان امیـــدوار کـــرد. کمانـــداران 
ایـــران اولین بار در المپیـــک 2008 پکن 
در بازی هـــا شـــرکت کردنـــد. ایـــران در 
المپیک هـــای پکـــن، لنـــدن و ریـــو دو 
کمانـــدار زن و مـــرد داشـــت و میـــاد 
وزیـــری تنها کماندار ایرانـــی در المپیک 
2020 توکیـــو بـــود. امـــا بـــرای اولین بـــار 
در پاریـــس 2024 کمانـــدار زن حاضـــر 
می شـــود؛ مبینا فاح. درست است که 

حالا اســـم او در تاریـــخ تیروکمان ایران 
ثبت شـــده امـــا او تنها بـــه حضور صرف 
در المپیـــک راضـــی نیســـت و به رغـــم 
جوانی انگیزه زیادی برای افتخارآفرینی 
در پاریـــس دارد. کمانـــداران ایرانـــی در 
از  المپیـــک قبلـــی هیچ کـــدام  چهـــار 
جدول 64تایـــی بـــالا نیامده اند؛ حتی 
زهرا نعمتـــی که قهرمانـــی پارالمپیک را 
هم یدک می کشـــید، اما حـــالا خیلی ها 
امیدوارنـــد انگیزه جوانی به مبینا کمک 

کند تا طلســـم حـــذف در دور مقدماتی 
المپیـــک را بشـــکند؛ طلسم شـــکنی که 
برگ جدیـــدی را بـــه تاریـــخ تیروکمان 
ایران اضافـــه می کند. ایـــن روزها مبینا 
فـــاح برای مبـــارزه با رقبـــای مطرحش 
یک دغدغه دارد؛ کمـــان زاپاس. ظاهراً 
فدراســـیون بابت ســـهمیه پاداش داده 
و قـــرار اســـت کمـــان و تیـــر جدیـــدی 
هـــم بدهـــد تا مبینـــا بـــدون دغدغه در 

المپیـــک مســـابقه دهد.

 حضور دقیقه نودی تیروکمان در المپیک

 کماندار جوان 
در اندیشه صید مدال

نگاه

میلاد وزیری
سرمربی تیم پاراتیروکمان

  المپیک؛ تجربه ای متفاوت برای فلاح
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فلاح:المپیکتنهاییمزهنمیدهد

مبینـــا فـــاح، کمانـــدار جوان بـــا اینکـــه برای 
المپیک اســـترس دارد، اما خیلی به درخشش 
در آن امیـــدوار اســـت، البتـــه با مـــدال؛ مدالی 
که مزد زحماتش اســـت. او این روزهـــا با اینکه 
اســـترس المپیـــک را دارد، امـــا با تمرکـــز روی 
کارش خیلـــی جدی تر از قبـــل تمرین می کند.

 
  سرمربی کره ای چه واکنشی به سهمیه تو 

نشان داد؟
ســـرمربی از ســـهمیه من خیلی خوشحال شد 
و گفت، ما تازه کارمان شـــروع شـــده و مسابقه 

اصلی ما در پاریس اســـت. از حـــالا باید تاش 
کنیم برای مســـابقه اصلـــی در المپیک پاریس. 

هنوز کار ما تمام نشـــده و اول راه هســـتیم.
 تو برای اولین بار قرار است در المپیک تیر 

بزنی، خودت چه تصوری داری؟
من برای اولین بار اســـت که در المپیک حاضر 
می شـــوم و به خاطر همین خیلی استرس دارم 
و روی خـــودم کار می کنم تـــا در المپیک با همه 
تمرکـــزم بتوانم بهترین نتیجـــه را بگیرم. البته 
خـــودم خیلی امیدوارم که از پـــس کار برمی آیم 
تـــا عملکردی خـــوب و تاریخ ســـازی در پاریس 
داشـــته باشـــم. امیدوارم تصورم بـــا آنچه اتفاق 

می افتد، یکی باشـــد.
  عملکرد خوب مبینا فلاح در المپیک 

یعنی چه؟
هدفـــم فقط حضـــور در المپیک نیســـت بلکه 
نتیجـــه خوبـــی اســـت کـــه می خواهـــم به جـــا 
بگـــذارم تـــا رویم بشـــود بـــه ایـــران برگـــردم و 
خجالـــت زده مردم نشـــوم. همیشـــه می گویند 
تمریـــن معجـــزه می کند، امیـــدوارم من هم 
معجزه تمرینات و تاشـــم را در پاریس 
ببینـــم. بهتریـــن نتیجـــه المپیک 
مـــدال اســـت؛ اگـــر طا باشـــد 
که عالـــی اســـت. امیـــدوارم با 

رفتن روی ســـکو مـــزد زحماتم 
بگیرم. را 

 تو تنها کماندار ایران 

در المپیک هستی؛ این موضوع کارت را 
سخت می کند؟

تنها کماندار بودن در المپیک افتخار نیســـت. 
همیشه دوســـت داشـــتم یک کماندار مرد هم 
بود تـــا هـــم در بخش انفـــرادی و هـــم میکس 
تیر مـــی زدم امـــا متأســـفانه نشـــد. امیـــدوارم 
برای المپیـــک 2028  هر دو تیم مـــردان و زنان 

ســـهمیه بگیریم.
 خودت دوست داشتی سهمیه انفرادی 

بگیری یا سهمیه تیمی؟
صعود بـــه المپیـــک آرزوی من بود امـــا تنهایی 
مـــزه نمی دهـــد. شـــیرینی المپیـــک بـــه حضور 
تیمـــی بـــود، چـــرا کـــه هـــم شـــانس انفـــرادی 
داشـــتیم و هم تیمـــی. اگر مردان هم ســـهمیه 
می گرفتنـــد، مـــا شـــانس حضـــور در مســـابقه 
میکـــس المپیـــک را هـــم داشـــتیم اما حـــالا با 
تک ســـهمیه مـــن فقـــط می توانم در مســـابقه 
انفـــرادی تیر بزنـــم و این خیلـــی ناراحت کننده 
اســـت. اما دلم خیلی روشـــن اســـت کـــه برای 
المپیـــک لس آنجلـــس حتمـــاً ســـهمیه تیمی 

می گیریـــم.
  زمان زیادی تا المپیک نمانده، برای اینکه 

آماده راهی پاریس شوی، چه چیزی نیاز 
داری؟

همه رقبـــای من در نیمه نهایی و فینال، 
دو کمان داشـــتند چراکه مـــا تایم فنی 
نداریـــم و اگر تجهیزات ما مشـــکل پیدا 
کنـــد، ما تایم فنـــی برای رفـــع آن نداریم. 
بـــه همیـــن دلیـــل بایـــد کمـــان و تجهیزات 
رزرو داشـــته باشـــیم، اما من فقط یک کمان 
داشـــتم و همین مسأله خیلی به من استرس 
می داد که اگر مشـــکلی پیش بیاید، تجهیزات 
رزرو نـــدارم. تیرانـــدازی بـــا کمـــان رشـــته ای 
تجهیزات محـــور اســـت و در واقـــع تجهیزات 
نقش مهمی دارد. کاش مســـئولان با حمایت 
و کمـــک خـــود کاری کننـــد تـــا من اســـترس 
نداشته و مشکل تجهیزات در پاریس نداشته 

. باشم
  حضور مربی کره ای چقدر به تو برای 

گرفتن سهمیه کمک کرد؟
مربـــی کـــره ای کمـــک بزرگـــی بـــرای مـــا بود. 
رکوردشـــکنی های زنان و مـــردان کماندار ایران 
نشـــان از تأثیر مربی کـــره ای دارد. مربی کره ای 
حضورش را با حرف نشـــان نـــداد بلکه با نتایج 
و امتیـــازات بچه هـــا ثابـــت کـــرد. امیـــدوارم با 
حمایـــت وزارت و کمیتـــه ملـــی المپیـــک ما باز 

هم مربی مان را داشـــته باشـــیم.

 بضاعت ما خیلی بیشتر از این بود
بدخشان: مبینا آبروداری کرد

مهســـا بدخشـــان، مربی تیم 
ملی و مترجم ســـرمربی تیم 
ملی تیروکمان معتقد اســـت 
دختـــر کمانـــدار بـــا ســـهمیه 
المپیک بـــرای ایران آبروداری 
کـــرد؛ هرچنـــد تک ســـهمیه 
را همـــه بضاعـــت تیروکمـــان 

ایـــران نمی داند.
 

  وضعیت مبینا فلاح را 
چطور ارزیابی می کنید؟

کـــه  ایـــن دوســـالی  مـــا در   
او را زیـــر نظـــر داشـــتیم، در 
ه  د بـــو ضعیـــت  و یـــن  بهتر
ســـهمیه اش  بـــا  او  اســـت. 
حســـابی آبـــرو داری کـــرد و با 
رکوردشـــکنی ایـــران و نایـــب 
انتخابـــی  در  قهرمانـــی اش 
نشـــان  را  ایـــران  پیشـــرفت 
داد. همه شـــگفت زده بودند 
از رشـــد ایـــران کـــه بـــا اقتدار 

گرفـــت. ســـهمیه 
 چطور دختران سهمیه تیمی نگرفتند؟

دختـــران ما نتیجـــه ای فراتر از تصور مـــا گرفتند طبق تجربه و حضورشـــان 
در تیـــم ملی. در مســـابقه بـــا چین که تیـــم اول دنیاســـت عملکرد خوبی 
داشـــتند امـــا ضعف هایشـــان دردسرســـاز شـــد و لحظـــات حســـاس را 
نتوانســـتند راحـــت رد کنند و به ســـهمیه برســـند. با اینکه چهـــار تیم اول 
ســـهمیه می گرفتند، امـــا دختران ما بـــا باخت مقابل چین پنجم شـــدند، 
در حالـــی که تیـــم ما لیاقت ســـهمیه را داشـــت؛ چیزی کـــه در تصورات ما 

. نمی گنجید
 یک سهمیه المپیک همه بضاعت تیروکمان ایران است؟

نتیجـــه دختـــران خیلی خـــوب بود. بضاعـــت ما خیلـــی بیشـــتر از این بود 
و ما روی ســـهمیه تیمـــی مردان حســـاب کرده بودیم امـــا ناباورانـــه آن را از 
دســـت دادیم. تیـــم تیروکمان مـــردان ما با پیشـــرفتی که داشـــت به جمع 
8 تیـــم اول دنیـــا رســـید و تیمـــی بـــود که شـــانس زیـــادی برای حضـــور در 
المپیـــک داشـــت. حتی ســـهمیه انفرادی مـــردان هم میلیمتری از دســـت 
رفـــت. هرجوری حســـاب می کنیم کمانـــداران یک قدم بـــا موفقیت فاصله 

. شتند ا د
 معمولاً کمانداران دوکمان در مسابقه دارند اما مبینا این روزها 

دغدغه اش کار با یک کمان است. این مشکل مبینا برای المپیک حل 
می شود؟

تجهیـــزات مبینـــا، تجهیزات بدی نیســـت امـــا باید تیرهایش عوض شـــود 
و کمانـــش را هـــم نو می گیریـــم تا در المپیـــک کمان و تیرهای نـــو و زاپاس 
داشـــته باشـــد و در مســـابقات با تجهیزات نـــو و بدون نقص حاضر شـــود.

 ســـهمیه انفرادی المپیک مبینـــا فاح نتیجـــه 10 ماه کار 
ســـرمربی کره ای با کمانداران اســـت. هونگ سونگ هو 
ســـرمربی تیم ملی تیروکمـــان از قبل روی تک ســـهمیه 
زنان حســـاب کرده بـــود. او حالا که همـــه بضاعتش یک 
کماندار اســـت، دلـــش می خواهـــد شـــاگردش بهترین 

نتیجـــه را در پاریـــس رقم بزند.
 

 از جمع کمانداران ایرانی تنها مبینا فلاح سهمیه 
المپیک گرفت. پیش بینی شما هم همین یک 

سهمیه بود؟
مـــا پیش بینـــی می کردیـــم یکـــی از دختـــران ســـهمیه 
انفرادی بگیـــرد. ما روی ســـهمیه انفرادی زنان حســـاب 
بـــاز کـــرده بودیم و فکـــر می کردیـــم تیم مردان ســـهمیه 
تیمـــی می گیرد، چـــرا کـــه در جام هـــای جهانـــی نتیجه 
خوبی گرفته بـــود، اما یکســـال ونیم اخیـــر ضعیف ترین 
نتیجـــه را در آنتالیا ثبت کـــرد. البته ایـــن اتفاق بی دلیل 
هم نبود چرا که یکســـری مشـــکات وجود داشـــت که از 
دســـت ما خارج بود و نمی توانم دربـــاره اش حرف بزنم. 
اما تیـــم مـــردان به خاطر پیشـــرفتی که داشـــت، فشـــار 
زیـــادی را تحمـــل کرد و فکـــر می کـــرد بـــرای اولین بار در 

تاریح تیروکمان ایران ســـهمیه تیمی بگیـــرد. کمانداران 
ملی پـــوش بـــا فشـــار تصاحب ســـهمیه تیمی، بـــه خاطر 
جوانـــی و کم تجربگی نتوانســـتند کنار بیاینـــد و نمایش 

خوبی نداشـــتند.
  در فرصت 25 روزه تا المپیک چه برنامه ای برای 

آمادگی مبینا دارید؟
مبینـــا بعـــد از انتخابـــی المپیک و اســـتراحت دو، ســـه 
روزه، دوبـــاره تمریناتش را از ســـر گرفته تا بـــرای المپیک 

آماده شـــود.
  چه هدفی در المپیک برای مبینا در نظر گرفته اید؟

کمانـــداران ایـــران در المپیک هـــای قبلـــی اصـــاً از دور 
مقدماتـــی بـــالا نیامده انـــد. همـــه برنامـــه ما این اســـت 
کـــه مبینا بهترین نتیجـــه را بگیـــرد و وداع زودهنگامی با 

المپیک نداشـــته باشـــد.
 چه نتیجه ای در المپیک برای مبینا نتیجه خوبی به 

حساب می آید؟
64 کمانـــدار در المپیـــک حضـــور دارند که با یـــک برد به 
جـــدول 32تایی می رونـــد. اگر مبینا در جـــدول 64تایی 
ببرد، با صعود به جدول 32تایی تاریخ ســـاز می شـــود. او 
توانایـــی اش را دارد و در کاپ جهانی آنتالیا هم در حضور 

رقبای سرســـختش نایب قهرمان شد.
 مبینا برای صعود به مراحل بعدی باید چه رکوردی 

بزند؟
نمی تـــوان دقیـــق گفـــت مبینـــا چـــه امتیـــازی بگیـــرد 

می توانـــد از دور مقدماتـــی المپیـــک صعـــود کنـــد اما ما 
پیش بینی مســـابقه خیلی پـــر ســـروصدایی را داریم؛ به 
خاطر اینکه تماشـــاگران بـــه زمین نزدیک هســـتند و به 
خاطـــر وزش بـــاد شـــاید رکوردها بالا بـــرود یا کم شـــود.

 برای اینکه مبینا در این شرایط مشکلی پیدا نکند، 
چه کار کردید؟

ما برای شبیه ســـازی شـــرایط، از کمانـــداران جوان 
اردونشـــین به عنـــوان اخـــال اســـتفاده کردیم. 

از بچه هـــای ملی پـــوش خواســـتیم کـــه حریف 
تمرینـــی مبینـــا باشـــند تا شـــرایط مســـابقه را 
برایـــش بازســـازی کنیـــم و مبینـــا با آشـــنایی 

با شـــرایط مســـابقه در پاریس حاضر شـــود 
و وضعیـــت مســـابقه المپیـــک، مبینـــا را 

غافلگیـــر نکنـــد و روی عملکـــردش تأثیر 
. رد ا نگذ

 از زمان حضور شما پیشرفت 
کمانداران محسوس بوده؟

از وقتی من به ایران آمده ام، پیشـــرفت 
بچه ها محســـوس بوده اســـت. رشـــد 

بـــا مقایســـه  ملی پوشـــان را می تـــوان 
رکوردهای امســـال کمانداران با ســـال 

قبـــل یـــا المپیـــک توکیـــو متوجه 
شد. بچه ها پیشـــرفت واقعاً 

فاحشـــی کرده اند.

هونگ سونگ هو:  المپیک برای کماندار ایرانی شبیه سازی می شود

مســـابقات تیروکمـــان المپیک، بالاترین ســـطح مســـابقات 

محســـوب می شـــود؛ مســـابقه ای کـــه شـــرایط متفاوتـــی از 

رقابت هـــای دیگـــر دارد. هرچنـــد مبینـــا فـــلاح کمانـــدار 

ملی پـــوش تجربه حضـــور در مســـابقات مختلفی را داشـــته 

اما شـــک نکنید المپیـــک بـــرای او تجربه جدیـــد و متفاوتی 

محســـوب می شـــود؛ رقابت در بالاترین ســـطح با کمانداران 

برتر دنیـــا. مبینا فـــلاح کـــه در کاپ جهانی آنتالیـــا و آخرین 

انتخابـــی المپیـــک، ســـهمیه گرفته بـــدون شـــک می تواند 

رقابتی دیدنی هم در پاریس داشـــته باشـــد به شـــرط اینکه 

هیـــچ فشـــاری روی او نباشـــد و کمانـــدار ملی پـــوش هم با 

تمرکـــز روی کارش بتوانـــد عملکرد در تمرینات و مســـابقات 

قبلـــی را در پاریس تکـــرار کند.

سوال و جواب
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درخشش کاستا چشم النصری ها را گرفت
متیب العواد، خبرنگار ورزشـــی عربســـتان از احتمال 
پیوســـتن دیگو کاســـتا، دروازه بـــان تیم ملـــی پرتغال 
بـــه النصـــر ریـــاض در نقل وانتقـــالات تابســـتانی خبر 
داد؛ تیمـــی که کریســـتیانو رونالدوی پرتغالـــی را نیز در 

اختیار دارد.
بـــر اســـاس گـــزارش العـــواد، دیگـــو کاســـتا مایـــل به 
هم تیمـــی  و  عربســـتان  النصـــر  پیشـــنهاد  بررســـی 
شـــدن بـــا کریســـتیانو رونالـــدو اســـت. وقتـــی النصر 
بـــرای نامـــزد بهتریـــن دروازه بـــان یـــورو ۲۰۲۴ به یک 
تمایـــل تبدیـــل می شـــود، در واقـــع مـــا با باشـــگاهی 
 مواجـــه هســـتیم کـــه همانند یـــک جواهـــری کمیاب 

می درخشد.

فیلم هـــای  و  داســـتان ها  دنیـــای  در 
ســـینمایی محبـــوب، قهرمـــان بـــودن 
بـــا بی نقـــص بـــودن متـــرادف اســـت. 
ســـینمایی،  فیلم هـــای  قهرمان هـــای 
شـــخصیتی بی نقـــص و کامـــل دارنـــد، 
احساســـات درونی خـــود را بـــه نمایش 
نمی گذارنـــد، همـــواره روی آدم هـــای 
و  هســـتند  تأثیرگـــذار  خـــود  اطـــراف 
هیـــچ گاه مـــا از آنها ضعفـــی نمی بینیم. 
همین فرمـــول ثابـــت، بـــرای موفقیت 
یـــک فیلم یـــا داســـتان و فـــروش بالای 
آن کافی اســـت و ما آرزوها و کمبودهای 
خـــود را در یـــک شـــخصیت بی نقـــص 

خیالی جســـت و جو می کنیم. مخاطب، 
همواره قهرمان محبوبش را الگوی خود 
قرار می دهد و وقتـــی می بیند در دنیای 
واقعی خبری از کمال نیست، از جریان 
زندگـــی ســـرخورده می شـــود. در دنیای 
واقعـــی، خبـــری از ایـــن قهرمان هـــای 

بی نقـــص نیســـت.
پیـــش از آغـــاز رقابت حســـاس پرتغال و 
اســـلوونی در مرحلـــه یک هشـــتم نهایی 
جـــام ملت هـــای اروپا، یکی از هـــواداران 
پرتغـــال پـــاکاردی را بـــا ایـــن نوشـــته در 
دســـت گرفتـــه بـــود: »وقتـــی رونالـــدو 
را داریـــم، دیگـــر بـــه ابرقهرمـــان نیـــازی 
نیســـت«. رونالدو به عنوان فوق ســـتاره 
ســـه دهه اخیـــر فوتبال جهـــان، همواره 
نمـــاد یـــک قهرمـــان کم نقـــص بـــوده؛ 
اســـطوره صابت، تاش، پشتکار و نماد 
رســـیدن به ســـخت ترین آرزوها. شـــاید 
ســـخت ترین مأموریـــت یک فـــرد در این 
روزها این باشـــد که به قســـمتی از جهان 

ســـفر کند و آدمـــی را بیابد کـــه در زندگی 
خود هیچ چیز از رونالدو نشـــنیده باشد. 
او بـــرای مردم نقاط مختلف جهان بویژه 
پرتغالی هـــا، نماد یک قهرمـــان بی نقص 
زمینـــی اســـت؛ قهرمانـــی کـــه می تـــوان 
گفت در مستطیل ســـبز، جای آشیل در 

اســـاطیر یونانـــی را گرفته.
لحظه تاریخی دقیقـــه ۱۱۵ رقابت پرتغال 
و اســـلوونی، بیـــش از هر زمـــان دیگری 
زمینـــی بـــودن رونالـــدو با وجـــود همه 
ایـــن صحبت هـــا را ثابـــت کـــرد. او کـــه 
فشـــار تمام مردم کشورش را روی دوش 
خـــود احســـاس می کـــرد، پـــس از هدر 
دادن پنالتـــی خود در میانه بازی اشـــک 
ریخـــت و بازیکنـــان جوان تر تیـــم برای 
ادامـــه بازی بـــه او روحیـــه می دادند. آن 
شـــب با ایـــن اتفـــاق، تبدیل بـــه یکی از 
ســـخت ترین شـــب های دوران حرفه ای 
کریســـتیانو رونالدو شـــد و نمـــاد تکامل 
در زمین فوتبال، این موضوع را یادآوری 

کرد کـــه قهرمان های بی نقـــص، جایی 
در دنیـــای واقعـــی ندارند. بـــازی پرتغال 
و اســـلوونی بـــه مـــا یـــادآوری کـــرد کـــه 
قهرمان های زمینی، می توانند شکســـت 
بخورنـــد و حتـــی جلـــوی چشـــم همـــه 
اشـــک بریزنـــد؛ قهرمان هـــای زمینـــی، 
می تواننـــد از دیگر افراد کمـــک بگیرند 
و ایـــن موضـــوع هیچ منافاتی بـــا تبدیل 

شـــدن به یک انســـان موفـــق و محبوب 
ندارد.

هـــدر رفتن پنالتی رونالدو و اشـــک های 
 ، نکفـــورت فرا ســـخت  شـــب  ر  د و  ا
می توانســـت پایانـــی تلخ را بـــرای دوران 
باشـــکوه فوتبالی او رقم بزند اما ذهنیت 
بالای وی در ضربات پنالتی انتهای بازی 
و البته اعتمـــاد پرتغالی ها به کســـی که 

تســـلیم ناپذیری را بارهـــا در زندگی خود 
ثابـــت کـــرده، یـــک پیـــروزی شـــیرین و 
خاطره انگیـــز را بـــرای پرتغـــال رقـــم زد. 
شـــاید کمتر کســـی فکرش را می کرد که 
این مســـابقه از رقابت های ماندگار یورو 
۲۰۲۴ باشـــد اما حالا و بـــا این قاب های 
طایی، هیچ کس روز عجیـــب رونالدو 

در فرانکفـــورت را فرامـــوش نمی کند.

شب سخت کریستیانو
قصه اشک های یک قهرمان زمینی

تحلیل

ایلیا بهزاد اول
خبرنگار

مرحله گروهی کوپاامریکا 2024
امریکا صفر         اروگوئه 1
مکزیک صفر          اکوادور صفر

دژاوو را در فرانســـوی چـــه می گویید؟ پیروزی یک بر صفر 
فرانســـه برابر بلژیک که آنها را به دیدار یک چهارم نهایی 
مقابل پرتغال رساند، برایمان آشنا بود، انگار قباً مثلش 
را دیده بودیم آن هم از تیم نایب قهرمان جهان. بازی پر 
از ستاره های هجومی بود اما در تمام بازی چهار ضربه به 
چهارچوب دروازه ها زده شـــد و ثابت شـــد برنامه فرانسه 

چیست. 
آنها حریف را خنثی می کنند و هر در یا پنجره یا هر مسیری 
را به ســـمت دروازه خود می بندند. آنها منســـجم ترین و 
باســـاختارترین تیم یورو هســـتند. بلژیک ضعیف بود و 
مربی اش، دومنیکو تدسکو تاکتیک و انتخاب اشتباهی 
داشت، سیستم ۲-۴-۴ که آمادو اونانو و کوین دبروینه در 
خط میانی اش بودند و هیچ راهی برای نفوذ به فرانســـه 

پیدا نکردند. 
اگر ســـاعت ها بـــازی می کردند هیچ اتفاقـــی نمی افتاد. 
از طـــرف دیگـــر احســـاس می شـــد، کیلیـــان امباپـــه و 
هم تیمی هایش هم قرار نیســـت گل بزنند. آنها ۱۹ ضربه 
داشـــتند که دوتایش در چهارچوب بود و با گل شانســـی 
دقیقه ۸۵ که از تغییر مسیر ضربه راندال کولو موآنی بعد 
از برخورد با یان فرتونگن به دست آمد، به پیروزی رسیدند. 
در چهار بازی حتی یک گل در جریان بازی نزده اند، دو گل 
به خودی و یک پنالتی حاصل کارشان است. نگران کننده 
اســـت اما تیمی که دیدیه دشان آن را رهبری  می کند و به 
جمع هشـــت تیم برتر یک جام معتبر رسیده، چیزی جز 
این نیســـت. گاهی اوقات نگاه مینی مالیســـتی فرانســـه 

کسالت آور می شـــود. وقتی از دشان به خاطر این سبک 
بازی انتقاد می شود، می گوید: »ما می بریم، این مهم ترین 

چیز است. 
هر وقت نبردیم درباره اش حرف می زنیم.« او می داند تیم 
با دفاع برنده می شود. او در زمان بازی هم به عنوان بازیکن 
سختکوش همین طور برنده می شد و حالا هم به عنوان 
مربی. یادمان نرود شـــخصیت دشـــان مربی کجا شکل 
گرفته اســـت؛ او در دهه ۹۰ در ایتالیا رشد کرده جایی که 
اولویت تیم ها ساختار دفاعی است. این در خون او است و 
در این ۱۲ سال مسئولیت آن را به بازیکنانش منتقل کرده 
اســـت و حق با اوســـت تا وقتی می برد، ســـبک بازی اش 
قابل قبول است. دبروینه بعد از بازی گفت: »نمی دانید 
فرانسه چقدر خوب است. می دانستیم اگر کوچک ترین 
اشـــتباهی در بخش دفاعی تیم مرتکب شـــویم، بشدت 
مجـــازات می شـــویم، مـــا ایـــن تـــرس را در طـــول بـــازی 
داشتیم.« تاکتیک های فرانسه باعث می شود تیم هایی 
که مقابل شان بازی می کنند، ناامیدکننده به نظر برسند و 
متفاوت با بازی های دیگرشان باشند. این ساح مهمی در 
زرادخانه آنان است اما شاید نتوان گفت برای رسیدن به 
نخستین قهرمانی اروپا بعد از ۲۴ سال کافی است، جایی 
که باید از تیم هایی مثل آلمان و اسپانیا عبور کنند. به هر 
حال هیچ تیمی در تورنمنت نیســـت که به اندازه فرانسه 
در کار دفاعی منســـجم و مســـتحکم باشد و این به خاطر 
دشان است.  در سوت پایان، مدافعان تیم، ویلیام سالیبا 
و دایو اوپامکانو سخت همدیگر را در آغوش گرفتند و بعد 
به ســـمت دروازه بان تیم، مایک ماینیان دویدند تا با هم 
جشن بگیرند. این سه بازیکن، قلب دفاعی تیم هستند 
که مقابل روملو لوکاکو و لویی اوپندا عالی عمل کردند. ژول 
کنده کار ژرمی دوکو را در سمت راست ساخت. آبی ها همه 
چیز را تحت کنترل داشتند، آنها استاد کنترل ضرباهنگ 

و قفل کردن بازی هستند. 
آنها این را هم می دانند که امباپه بهتر می شود. او با ماسک 

بتمن خودش کمی بهتر از دیدار با لهستان بود. هنوز به 
بهترین شرایط نرسیده و آشـــکارا ناراحت است از اینکه 
برای محافظت از بینی شکسته اش باید ماسک بزند اما 
حس او در زمین بهتر شده و بعد از بازی هم در رختکن 

با کولو موآنی رفتار صمیمانه ای داشـــت. کولو موآنی 
ستاره غیرمنتظره این بازی بود، قرار نبود در یک 

بازی حذفی در ترکیب باشد چون تا قبل از 
این بازی تنها ۲۳ دقیقه در زمین حاضر 

بـــود و کار خاصی هم انجام نداده بود 
امـــا با انرژی و تـــاش و دوندگی اش 
در ایـــن بـــازی تعیین کننـــده بود و 
تفاوت را رقـــم زد. نکته دیگر درباره 

دشان این است که با نتیجه گرایی و 
انعطاف پذیـــری تاکتیکی اش از چهار 

سیستم در چهار بازی اش تا اینجا بهره 
برده ضمن اینکه همه را درگیر می کند. 

آدریـــن ربیو بـــازی یک چهـــارم نهایی را 
به دلیل محرومیت از دســـت می دهد و 

این یعنی یوسف فوفانا یا ادواردو کاماوینگا 
باید آماده باشـــند. عثمان دمبله و برادلی بارکولا 

اصاً در یک هشـــتم نهایی بازی نکردند درحالی که 
در بـــازی قبلی در ترکیب اصلی بودند و شـــاید برای بازی 
جمعه شانس دیگری داشته باشند. صبح روز بازی مربی 
به آنتوان گریزمان گفت باید در بال راســـت بازی کند که 
برایش پســـتی غیرمعمول اســـت. بعد از بازی گفت: »به 
مربی گفتم باشـــد، انجامش می دهم. من اینجا هستم 
که به او کمک کنم. من بال نیستم اما هر جایی که به تیم 
کمک کند، بازی می کنم.« این ذهنیتی است که دشان به 
بازیکنانش تزریق کرده. او ژنرال اســـت و آنها سربازهایی 
کـــه در هر مبارزه دنباله رو او هســـتند. در آلمان بهترین 
بازی هایشـــان را انجام نداده اند اما به یک چهارم نهایی 

رسیده اند، چیزی غیر از این از آنها انتظار نمی رفت.

ژنرال و سربازان در یک چهارم نهایی
ایده آل های دفاعی دشان

آینده مبهم دبروینه در تیم ملی بلژیک
آینـــده کوین دبروینـــه در تیم ملی بلژیک مبهم اســـت. ســـتاره منچسترســـیتی بعـــد از حذف 
کشـــورش به دست فرانسه در یک هشـــتم نهایی یورو ۲۰۲۴ نخواســـت درباره آینده اش صحبت 
کنـــد بعـــد از آنکه رؤیـــای قهرمانی ملی با شـــیاطین ســـرخ در تورنمنت های مهم یـــک بار دیگر 

به یأس مبدل شـــد.
او نخستین بازی ملی خود را در ســـال ۲۰۱۰ هنگامی که ۱۹ سال داشت در جریان دیدار دوستانه 
بـــا فناند به ثبت رســـاند. در این ۱۴ ســـال جایـــگاه تیم ملی بلژیـــک در عرصـــه بین المللی به 
شـــکلی فوق العـــاده بالا رفت امـــا آنها نتوانســـتند یک جام معتبر به دســـت آورند بـــا آنکه بارها 

به عنـــوان مدعی وارد تورنمنت های مهم شـــدند.
این بازیکن ۳۳ ســـاله بعد از باخت به فرانســـه گفت: »هنوز زود اســـت کـــه در این باره تصمیم 
بگیـــرم. بگذارید کمی زمان بگـــذرد. باید کمی اســـتراحت کنم و بعد دربـــاره اش فکر کنم.« او 
بعـــد از یک فصل طولانی به اســـتراحت نیاز دارد چـــون چند هفته دیگر تور پیش فصل ســـیتی 

در امریکا شـــروع می شـــود و او باید به تیم پپ گواردیولا ملحق شـــود.

کابوس یورو 2024 برای لوکاکو
عملکـــرد روملو لوکاکو به عنـــوان رهبر خط حمله تیـــم ملی بلژیک را بایـــد ضعیف توصیف 
کرد. شـــیاطین ســـرخ در دیدار یک چهارم نهایی با فرانســـه تنها پنج ضربه به سمت دروازه 
حریف زدنـــد که دو تایش در چهارچوب بـــود. ۸۳ دقیقه و ۴۹ ثانیه از بازی گذشـــته بود که 
لوکاکو در نزدیکی محوطه جریمه فرانســـه با ویلیام ســـالیبا روبه رو شد اما نتوانست مالکیت 
تـــوپ را نگه دارد. کمتر از ۴۰ ثانیه بعد فرانســـه در طرف دیگر زمین به تنها گل بازی رســـید.

لوکاکـــو در طول بـــازی تنها یـــک ضربه در چهارچوب داشـــت، یک بـــار از تله آفســـاید عبور 
کـــرد و در کل بازی ضعیفـــی ارائه کرد.

لوکاکو در مرحله مقدماتی ۱۴ گل زده، چهار تا بیشـــتر از کریســـتیانو رونالدو و پنج تا بیشـــتر 
از کیلیـــان امباپه اما نتوانســـت این فـــرم را در خـــود تورنمنت تکرار کنـــد. VAR چندین بار 
مداخلـــه کـــرد تا نام مهاجم چلســـی در فهرســـت گلزنان قـــرار نگیرد. خط حمله فرانســـه 
هـــم در این تورنمنـــت موفق نبوده، آنهـــا در چهار بازی ســـه گل زده اند کـــه دو تایش گل به 

خـــودی بوده و یکـــی را امباپه از روی نقطه پنالتی به ثمر رســـانده اســـت.

روزهای تیره  و تار دی لیخت
دی لیخـــت ســـخت ترین روزهـــای خـــود را به 
عنـــوان یـــک فوتبالیســـت ســـپری می کنـــد. 
فوتبالیســـت هلنـــدی در این یـــورو هنوز یک 
دقیقـــه هم بـــازی نکـــرده اســـت. بازیکنی که 
معمـــولاً بـــرای آژاکـــس، یوونتـــوس یـــا بایرن 
شـــروع کننده بود اما کومـــان در این جام فن 
دایک، آکـــه، دی فرای را به او ترجیح می دهد. 
دوران حرفـــه ای دی لیخت در تیم ملی از روزی 
که اولین بازی اش را آغـــاز کرد، یک درام بوده 
اســـت. او اولین بازی خود را در بازی خود را در 
مـــارس ۲۰۱7 انجام داد، درحالی که صعود تیم 
ملی هلنـــد به جام جهانی روســـیه در هاله ای 
از ابهـــام بـــود، او در دیدار مقابل بلغارســـتان 
جانشـــین دنـــی بلینـــد در ترکیـــب تیـــم ملی 
هلند شـــد اما عملکـــرد فاجعه بـــارش باعث 
شـــد تا دنی بلینـــد در نیمـــه دوم جایگزینش 
شـــود و در نهایـــت هلندی هـــا بـــا شکســـت 
دور از انتظـــار ۲ بـــر صفر مقابل بلغارســـتان از 
ســـوفیا بدرقه شـــوند. این بـــازی در نهایت به 
قیمـــت عدم حضـــور او در جـــام جهانی ۲۰۱۸ 
تمام شـــد. او همچنان در ســـطح باشـــگاهی 

افتخار به دســـت می آورد اما یـــورو ۲۰۲۰ دوران 
دیگـــری را در دوران حرفـــه ماتیـــاس در تیـــم 
ملی نوشـــت. او در مرحلـــه یک چهارم نهایی 

مقابـــل جمهوری چـــک درحالی که 
بازی با نتیجـــه صفر-صفر در 

جریان بـــود، کارت قرمز 
در  و  کـــرد  دریافـــت 
تیمش  هـــم  نهایت 
بـــا نتیجه ۲ بـــر صفر 

بـــازی را واگـــذار کـــرد 
از  نارنجـــی  لاله هـــای  تـــا 

گردونـــه رقابت هـــای یـــورو حذف شـــوند. در 
یـــورو ۲۰۲۴، برای کومـــان او چهارمین مدافع 
میانی تیمش اســـت، وضعیت او در بایرن نیز 
به خوبی مشـــخص نیســـت، زیرا پـــس از یک 
فصل پر از مصدومیت، باشـــگاه آلمانی اکنون 
اگر پیشـــنهاد خوبی برایش برســـد، از جدایی 
ایـــن مدافـــع اســـتقبال خواهد کرد؛ بـــا اینکه 
او گران تریـــن مدافـــع میانی بایرن اســـت اما 
این عـــدم حضـــور در یورو کمکی به رســـیدن 

پیشـــنهادات خوب بـــرای او نمی کند.

کاستا ناجی بی چون و چرای سلسائو
پرتغـــال پـــس از مهـــار پنالتی کریســـتیانو 
رونالـــدو توســـط یان اوبـــاک در آســـتانه 
حـــذف از یورو ۲۰۲۴ قرار داشـــت که ناجی 
سلســـائو از راه رســـید؛ دیگـــو میرلـــس دا 
کاســـتا. دروازه بانـــی کـــه ۲۴ ســـال قبل از 
خانـــواده ای پرتغالـــی در شـــهر روتریســـت 
سوئیس متولد شده، در دومین تورنمنت 
معتبـــر خـــود بـــا لباس تیـــم ملـــی پرتغال 
نشـــان داد کـــه هیچ کـــس در این کشـــور 
بیش از او شایســـتگی حضور در دروازه تیم 
ملی پرتغال را ندارد. شـــروع داستان کاستا 
بـــه ابتـــدای فصـــل ۲۰۲۲-۲۰۲۱ برمی گردد؛ 
جایـــی کـــه پـــس از مصدومیت ســـنگین 
مارچســـین دروازه بـــان نخســـت پورتـــو، 
کاســـتا بـــه عنـــوان ســـنگربان اصلـــی تیم 
انتخـــاب شـــد. در همـــان فصـــل ابتدایی 
خـــود در ترکیب اصلی پورتو، کاســـتا موفق 
شـــد در چهار مـــاه متوالی جایـــزه بهترین 
دروازه بان لیگ پرتغـــال را از آن خود کند تا 
رســـانه های پرتغالی، گمانه زنی در خصوص 
دعوت شـــدن او به تیم ملـــی را آغاز کنند.
فرنانـــدو ســـانتوش، ســـرمربی تیـــم ملی 

پرتغـــال در تصمیمـــی شـــجاعانه، کاســـتا 
را بـــه عنـــوان دروازه بـــان اصلی تیـــم برای 
جـــام جهانـــی انتخاب کـــرد امـــا اوضاع در 
قطـــر به خوبـــی فوتبـــال باشـــگاهی پیش 
نرفت. کاســـتا در مرحلـــه گروهی عملکرد 
خوبی نداشـــت و با خروج اشـــتباه خود در 
رقابـــت با مراکـــش، از عوامل اصلی حذف 
تیم ملی پرتغـــال بود. او پس از دو ســـال، 
در رقابت دوشـــنبه شـــب مقابل اسلوونی 
از بهتریـــن فرصـــت برای جبـــران اتفاقات 

قطر اســـتفاده کرد.
کاســـتا ابتـــدا روی یـــک ضربه تـــک به تک 
مقابـــل بنیامیـــن ششـــکو، مهاجـــم تیـــم 
ملی اســـلوونی واکنشـــی کلیدی داشت و 
در ضیافـــت پنالتی هـــا، تبدیـــل بـــه اولین 
دروازه بان تاریخ یورو شـــد کـــه در ضربات 
پنالتی ســـه ضربـــه رقیب را مهـــار می کند. 
او کـــه پیـــش از ایـــن در یـــک فصـــل لیگ 
قهرمانـــان اروپا نیز چنین رکـــوردی را ثبت 
کرده بود، در پایان مســـابقه به شایستگی 
عنـــوان برتریـــن بازیکـــن زمیـــن را از آن 

خـــودش کرد.

گزارش یک

سیدعلی بلندنظر
خبرنگار
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پیشنهاد سپاهان به گلزن عراقی
یکی از رسانه های کشور عراق از تمایل باشگاه 
سپاهان اصفهان به جذب مهاجم تیم ملی 
المحترفین«  »موقع  رسانه  داد.  خبر  عراق 
تیم  مهاجم  حسین،  ایمن  که  داد  گزارش 
ملی فوتبال این کشور مورد توجه باشگاه های 
لرائد  ا امارات،  خورفکان  ایران،  سپاهان 
عربستان و الخور قطر قرار گرفته است. این 
سایت مدعی شد گلزن عراقی که 6 بار در جام 
ملت های آسیا 2023 موفق به گلزنی شد، به 
از سایر باشگاه هاست.  تیم قطری نزدیک تر 
هنوز دو هفته از مسابقات لیگ برتر عراق باقی 
مانده و حسین که در تیم نیروی هوایی عراق 
به میدان می رود، در پایان این رقابت ها درباره 

پیشنهادهای خود تصمیم می گیرد.
 

جدایی واگنین از تراکتور
گوستاو واگنین سومین بازیکن خارجی تراکتور 
است که به سمت در خروجی باشگاه می رود. 
پیش از این صفا هادی و میلوش دلتیچ با تیم 
تراکتور وداع کردند و حتی دلتیچ تیم جدید خود 
را هم معرفی کرد. گوستاوو در دو فصل گذشته 
عملکرد خوبی داشت اما حالا قراردادش با این 
تیم به پایان رسیده و پیشنهادی هم برای تمدید 
قرارداد نگرفته تا احتمال جدایی او قوت بگیرد. 
واگنین که عملکرد خوبی در این دو فصل داشت، 
با جدایی خود یک سهمیه را برای خرید بازیکن 
خارجی باز می کند تا زنوزی علاوه بر هدف بزرگ 
برای خرید مهاجم کارآمد، امکان خرید دو بازیکن 
دیگر را هم داشته باشد. گوستاوو نیز در این 
مدت رابطه بسیار خوبی با ریکاردو آلوز و البته 
سایر بازیکنان تراکتور داشت و به جز درگیری 
آخر فصل، حاشیه دیگری از او مشاهده نشد تا به 
عنوان یک خارجی موفق در آستانه جدایی باشد.

  

سرمربی استقلال خوزستان 
قطعاً خارجی است

پس از تغییرات مدیریتی در استقلال خوزستان 
و حضور کیوان بابادی روی صندلی ریاست، 
هواداران این تیم شاهد استعفای سیروس 
که  بودند  آبی پوشان  هدایت  از  پورموسوی 
این موضوع نیز در سریع ترین زمان ممکن، 
با موافقت مدیریت باشگاه همراه شد. باشگاه 
استقلال خوزستان در روزهای گذشته تلاش 
کرده تا با گزینه های مختلف وارد مذاکره شود 
اخباری  اخیر  روزهای  و در شرایطی که طی 
مبنی بر احتمال حضور یک سرمربی اروپایی 
گوش  به  خوزستان  استقلال  نیمکت  روی 
می رسید، حالا گفته می شود که این تیم روی 
دو گزینه به جمع بندی نهایی رسیده است. 
مدیران استقلال خوزستان قرار است نیمکت 
خود را به یکی از این دو گزینه خارجی بسپارند 
و به محض اینکه مجوزهای لازم در این خصوص 
صادر شود، از جانشین سیروس پورموسوی 
رونمایی خواهد شد. بدین ترتیب باید گفت 
که برخلاف شایعات دیروز، سرمربی استقلال 
خوزستان قطعاً خارجی است و نام او بزودی 

اعلام می شود.
 

نویدکیا ماندگار شد
ماجرای ادامه یا قطع همکاری محرم نویدکیا با 
مس رفسنجان یکی از اتفاقات مورد بحث در 
فوتبال ایران به شمار می رود. در این خصوص طی 
روزهای گذشته گمانه زنی های متعددی صورت 
گرفته است. درباره محرم نویدکیا گفته می شد 
سیرجان  گل گهر  هدایت  اصلی  گزینه  او  که 
پالس هایی  نیز  سپاهان  باشگاه  ز  ا و  است 
که  است  حالی  در  این  است.  کرده  دریافت 
مدیران مس رفسنجان هم سفت و سخت برای 
تمدید قرارداد این سرمربی اقدام کرده و منتظر 
جواب وی هستند. نویدکیا که بارها اعلام کرده 
علاقه مند به همکاری با مس رفسنجان است، 
خواهان دریافت بودجه ای مناسب شده و در 
این خصوص موافقت شفاهی مدیران رده بالای 
شرکت مس ایران را دریافت کرده است. حسین 
پورمحمدی، مدیرعامل باشگاه مس رفسنجان 
در صفحه شخصی اش اینطور نوشته است: »»به 
فصل  امیرالمؤمنین)ع(  عنایت  و  خدا  لطف 

جدید با محرم نویدکیا ادامه می دهیم.«
 

 سلیمانی: دوست ندارم 
در یک تیم تدافعی بازی کنم

محمدرضا سلیمانی، مهاجم فصل گذشته ملوان 
درباره عملکرد تیمش در فصل گذشته می گوید: 
»یکی از دلایل موفقیت تیم ما رفاقت و همدلی 
بازیکنان بود، از طرفی رقابت بین بازیکنان خیلی 
نزدیک بود و سبک مربیگری تارتار هم طوری 
است که هر بازیکنی نمی تواند از فیکس بودنش 
مطمئن باشد. در فصل گذشته فراتر از حد انتظار 
نتیجه گرفتیم و خوشبختانه هواداران و مردم 
انزلی را خوشحال کردیم.« مهاجم فصل گذشته 
ملوان تمایل دارد در تیمی بازی کند که بیشتر 
میل به بازی تهاجمی داشته باشد: »من هشت گل 
زدم، سه پاس گل دادم و دو پنالتی گرفتم، آن هم 
در حالی که چهار بازی ابتدایی را به دلیل مسائل 
مربوط به خدمت سربازی و صادر شدن کارتم از 
دست دادم. الان هم دوست ندارم در تیمی بازی 
کنم که سبک بازی اش تدافعی باشد. دوست دارم 
در تیمی باشم که تهاجمی فوتبال بازی می کند تا 

بتوانم خودم را بیشتر نشان دهم.«

خبر و مصاحبه

تحلیل

وصال روحانی
روزنامه نگار

دستیاران همیشگی گل محمدی در اهواز
مصائب یحیی در نوار جنوبی لیگ

محمد ربیعـــی، مجتبی حســـینی، مهدی تارتـــار، حمید 
مطهـــری، ســـاکت الهامـــی، رضـــا عنایتی و ســـید مهدی 
رحمتـــی از مربیـــان نامـــدار و پرتوقعی هســـتند که پس 
از اتمـــام لیـــگ بیست و ســـوم فوتبـــال کشـــور به طـــور 
رســـمی و غیر رســـمی و کم یـــا زیـــاد )!( از تیم هـــای خود 
جدا شـــده اند و به همه جا ســـرک می کشـــند تـــا بهترین 
موقعیت ممکن را بیابند و با برترین گزینه در دســـترس 
که آنهـــا را اقناع مالـــی کنند، برای لیگ بیســـت و چهارم 

قـــرارداد ببندند.
البتـــه محـــرم نویدکیـــا هم بـــه خاطـــر مشـــکلات بزرگ 
قضایـــی که بـــرای مس رفســـنجان پیـــش آمـــده و ورود 

نهادهای نظارتـــی به مقوله های مالی این باشـــگاه مس 
را تـــرک کرده، اما نه او و نه مارینـــوس اوزونیدیس یونانی 
که ســـران گل گهر از او راضی نیســـتند و نه ژوزه مورایس 
پرتغالـــی که بـــه رغم صیـــد جـــام حذفی برای ســـپاهان 
جایگاهـــی هرچه سســـت تر نزد هـــواداران این باشـــگاه 
دارد، آدم های ذاتاً پرتوقع و پرمدعایی نیســـتند و مناعت 
طبع دارنـــد اما آنها را هـــم باید در جمع مربیـــان تقریباً 

بلاتکلیف لیـــگ تلقی کرد.
ســـیروس پورموســـوی پـــس از نگه داشـــتن اســـتقلال 
خوزســـتان در لیگ برتر خطـــری را متوجـــه جایگاه خود 
نمی بینـــد امـــا همچـــون همیشـــه داد و فغانـــش بابـــت 
کم توجهـــی مقام های ذیربط به این باشـــگاه به آســـمان 
رســـیده و در نتیجه بـــدش نمی آید که با رســـیدن اولین 
پیشـــنهاد چرب و پرصرفه از باشـــگاهی دیگر اهواز را ترک 
گوید و ســـکاندار تیمی دیگر شـــود. چیزی که به ســـبب 
پرتعداد بودن مربیان بیکار و جویای شـــغل شاید شامل 
حال او نشـــود و وی فصـــل بعد را هـــم در جمع آبی های 

کم پـــول اهواز ســـپری کند.

 

 فصل گذشـــته برای فولاد عجیب و 
غریب بود. آنها چهـــار مربی را روی 
نیمکت شـــان دیدنـــد و در نهایـــت 
هم با پیروزی خـــارج از خانه مقابل 
نســـاجی در هفته پایانی بقای شـــان 
در لیگ قطعی شـــد. اینکه چرا فولاد 
با تمامـــی امکاناتش به این روز افتاد 
در حوصله این مطلـــب نمی گنجد. 
فصـــل  بـــرای  باشـــگاه  مســـئولان 

آینده شـــان بـــا یحیـــی گل محمدی 
به توافق رســـیدند.

دستیاران همیشگی یحیی
از زمان امضـــای قرارداد گل محمدی 
بـــا فـــولاد فقـــط یکبـــار او بـــه اهواز 
رفتـــه و در تمرینـــات تیم هـــای پایه 
حضـــور داشـــته اســـت. البتـــه هنوز 
زمـــان دقیق آغاز تمرینـــات این تیم 
مشـــخص نشـــده و به احتمال زیاد 
همچون همیشـــه به دلیـــل گرمای 
این فصـــل اهواز، تمرینـــات این تیم 
خـــارج از اســـتان برگزار می شـــود. 
ســـرمربی ســـابق پرســـپولیس کـــه 
خودش ســـابقه بازی در فولاد را هم 
در کارنامـــه دارد مثل ادوار گذشـــته 

دو دســـتیار ثابتـــش را بـــا خـــود به 
اهواز خواهـــد  برد. مهـــدی خانبان 
و عســـگری کـــه در تیم هـــای قبلـــی 
یحیی هـــم کنارش بودنـــد در فولاد 

هـــم او را همراهـــی خواهند کرد.

بازیکنانی که قرارداد 2 ساله 
دارند

یکـــی از مشـــکلات گل محمـــدی در 
فولاد بازیکنانی هســـتند که قرارداد 
دوســـاله دارنـــد. بـــدون شـــک این 
مربی تعـــدادی از آنها را نمی خواهد 
و نفـــرات جدید را بـــرای به خدمت 
گرفتـــن در ذهـــن دارد. از طرفـــی 
باشگاه هم باید برای قطع همکاری 
بـــا آنهـــا رضایت شـــان را جلب کند 

کـــه ایـــن اتفـــاق می تواند بـــار مالی 
زیادی بـــرای قرمزهای خوزســـتانی 
بـــه همراه داشـــته باشـــد. امـــا این 
تنها مشـــکل ســـرمربی جدید فولاد 
نیســـت. او خیلـــی خـــوب می داند 
در این بـــازار نقل و انتقـــالات بعضاً 
بازیکنـــان آزاد مبالـــغ بســـیار زیادی 
را بـــه خصـــوص بـــرای تیم هایی که 
استان شـــان شـــرایط آب و هوایـــی 
بهتری نســـبت به این روزهای اهواز 
دارند، طلـــب می کنند. اینکـــه او تا 
چه اندازه در جـــذب بازیکنان مورد 
نظـــرش موفـــق خواهـــد بود یـــا نه 
را بایـــد به انتظـــار نشســـت. آیا آنها 
تـــوان رقابـــت بـــا تیم هـــای متمول 

را دارند؟

انتظار از یحیی بالاست
یحیـــی گل محمـــدی بـــدون تردید 
ن  بیـــا مر یـــن  فق تر مو ز  ا یکـــی 
ســـال های اخیر و البتـــه تاریخ لیگ 
برتر بـــوده که حالا بـــه همین دلیل 
حضورش نه فقط در فـــولاد بلکه در 
هر تیمی ســـطح توقع و انتظارات را 
بـــالا می برد. البته او ســـکان تیمی را 
برعهده گرفته کـــه فصل قبل در روز 
آخر لیگ برتـــری ماند و اگر در فصل 
جدید نتایج بهتـــر و جایگاه بالاتری 
را بـــه دســـت آورد، می توانـــد ادعای 
موفقیت داشـــته باشـــد. امـــا اگر به 
هـــر دلیـــل در هفته هـــای ابتدایـــی 
موفق نباشد، شـــاید هواداران فولاد 

خیلی تحمـــل نکنند.

ح، بدون مدیرعامل و سرمربی در ملوان جذب 5 بازیکن مطر
ستاره های سرباز لیگ در تیم شمالی

زلزله در فوتبال باشگاهی
12 باشگاه فوتبال در آستانه حذف از لیگ

تیـم فوتبـال ملوان انزلی فصل گذشـته 
یـن  ا کـه  ایسـتاد  ششـم  جایـگاه  در 
در  شـمالی  تیـم  ایـن  نتیجـه  بهتریـن 
ادوار لیـگ برتـر بـود. البتـه ملـوان در 
فصـل پیـش رو نـه مدیرعامـل دارد و 
تـا بـه اینجـا  نـه مربـی، بـا وجـود ایـن 
و  نقـل  باشـگاه در فصـل  موفق تریـن 
انتقـالات تابسـتانی اسـت. در ایـن بین 
مهـدی تارتـار سـرمربی فصـل گذشـته 
ملوانی هـا در انتظـار مشـخص شـدن 
وضعیـت مدیریتـی باشـگاه اسـت کـه 
البته این موضوع تاکنون محقق نشـده 
اسـت. از سـویی دیگـر مجمـع عمومـی 
باشـگاه نیـز بـرای انتخاب هیـأت مدیره 
و مدیرعامـل جدیـد منتظـر برگـزاری 
انتخابات ریاست جمهوری است که به 
نظر می رسـد هفته آینده مجمع باشگاه 
وضعیت هیأت مدیره را مشـخص کند. 
بـا ایـن شـرایط باشـگاه ملـوان بازیکنان 
مطرح لیگ برتر که باید دوران سربازی 
می کنـد.  جـذب  کننـد،  طـی  را  خـود 
برتـر  لیـگ  ح  بازیکـن مطـر  5 تاکنـون 
سـرباز هستند و نمی توانند در تیم های 
فصـل قبل خود بـازی کننـد. ابوالفضل 
جلالـی بازیکـن ملی پوشـی کـه بهترین 
گل سـاز فصـل قبـل هـم بـود، بـا وجـود 
اسـتقلال  باشـگاه  بـا  قـرارداد  تمدیـد 

فصـل آینـده در ملـوان حضـور خواهـد 
داشـت. امیـد نورافکـن دیگـر بازیکـن 
تیـم ملـی کـه عضـو تیم سـپاهان اسـت 
نیز باید برای گذراندن خدمت سربازی 
خـود بـه ملـوان بـرود. یونـس اکبرپـور 
دفـاع چـپ آلومینیـوم اراک، علیرضـا 
جعفرپـور دروازه بـان شـمس آذر قزوین 
نیـز  و رضـا میرزایـی وینگـر اسـتقلال 
دیگر بازیکنان سـرباز لیگ برتر هستند 
کـه بعـد از دریافـت دفترچـه خدمـت 
سـربازی از طریـق سـازمان نیروهـای 
خواهنـد  ملـوان  باشـگاه  بـه  مسـلح 
رفـت. البتـه دو تیـم نظامـی دیگـر در 

فجرشـهید  دارنـد؛  حضـور  یـک  لیـگ 
کـه  تهـران  زمینـی  نیـروی  و  سپاسـی 
ایـن دو تیـم می تواننـد بازیکنـان سـرباز 
دیگـری را جـذب کننـد. در فصـل آینده 
چنـد بازیکـن دیگر سـرباز می شـوند که 
آنهـا در اختیـار ایـن دو تیـم  احتمـالاً 
نظامـی در لیگ دسـته اول فوتبـال قرار 
می گیرند. از سویی دیگر محمد عمری 
مهاجـم تیم فوتبال پرسـپولیس هم به 
احتمـال فـراوان نیم فصـل اول لیـگ 
آینـده را بایـد در ملوان سـپری کند ولی 
میـلاد سـرلک بـه دلیل کسـر خدمت از 

ملـوان جـدا خواهـد شـد.

ز  مجو ی  و بد ت  هیأ جلسه  هفتمین 
باشگاهی پس از بررسی کلیه مستندات 
باشگاه های لیگ یک در چندین جلسه 
ی  رش ها گزا به  توجه  با  و  شد  ر  گزا بر
فدراسیون  باشگاهی،  مجوز  دپارتمان 
زمینه  ر  د ا  ر د  خو ت  تصمیما  ، ل تبا فو
باشگاه های متقاضی دریافت مجوز ملی 
دسته یک به شرح زیر اعلام کرده است: 
باشگاه های سایپا، چادرملو و میهن آریو با 
توجه به عملکرد مطلوب در کلیه معیار های 
A؛ حائز دریافت مجوز ملی دسته  الزامی 
با  شدند.  داده  تشخیص  جریمه  با  یک 
از معیارهای  انجام برخی  توجه به عدم 
و  میزان  تعیین  برای  باشگاه ها  این   ،B
به  مجوز  با  مرتبط  انضباطی  جرایم  نوع 
کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال ارجاع 
می شوند. باشگاه های مس کرمان، خیبر 
خرم آباد، فجر شهید سپاسی با توجه به 
نقص مدارک بارگذاری شده در چندین 
دریافت  شرایط  حائز   ،A الزامی  معیار 
ه  د ا د تشخیص  یک  سته  د ملی  مجوز 
تعیین  برای  باشگاه ها  این  لذا  نشدند. 
با  مرتبط  انضباطی  جرایم  نوع  و  میزان 
ن  سیو ا ر فد طی  نضبا ا کمیته  به  مجوز 
ی  باشگاه ها  . ند می شو ع  رجا ا ل  تبا فو
بابک،  شهر  مس  مسجدسلیمان،  نفت 
نفت خیز  )مناطق  گچساران  گاز  و  نفت 

جنوب(، مس سونگون، پارس جنوبی جم، 
استقلال ملاثانی، شهر راز شیراز، شهرداری 
آستارا، داماش گیلان، دریا بابل، شاهین 
بندر عامری، خوشه طلایی ساوه به دلیل 
باشگاهی  مجوز  چرخه  در  شرکت  عدم 
ملی  ز  مجو خذ  ا جهت   2 0 2 4 - 2 0 2 5
باشگاهی لیگ یک آزادگان، حائز شرایط 
دریافت مجوز باشگاهی ملی تشخیص داده 
نشدند و با توجه به نقص قوانین، مطابق با 
آیین نامه ملی صدور مجوز باشگاهی برای 
کمیته  به  مقتضی  نضباطی  ا تصمیمات 
انضباطی فدراسیون فوتبال ارجاع داده 
شدند. مطابق آیین نامه مجوز باشگاهی، 

باشگاه ها می توانند ظرف مدت پنج روز 
به رأی هیأت بدوی مجوز اعتراض نمایند. 
اعتراضات هفته آینده در هیأت استیناف 
مجوز باشگاهی بررسی خواهد شد.مطابق 
آیین نامه مجوز باشگاهی کلیه تصمیمات 
هیأت بدوی دیروز به اطلاع کنفدراسیون 
فوتبال آسیا رسیده است. عدم صدور مجوز 
برای 12 باشگاه لیگ دسته اول در حالی 
است که در صورت اجرای حکم قطعی، این 
باشگاه ها اجازه حضور در لیگ دسته اول 
فصل آینده را نخواهند داشت و فدراسیون 
فوتبال در معرض یک تصمیم گیری بزرگ 

پیرامون آنها قرار می گیرد.

سوژه روز

جعفر برزگر
خبر نگار

این همه مربی نامدار به کجا می روند؟

 از رحمتی تا الهامیپرتوقــــــــــــع اما ناموفــــــق

از همـــه جالب تـــر و عجیب تر این اســـت کـــه مربیان نـــاکام لیگ بیست و ســـوم 

نیز کـــه در مقاطعـــی از فصل عذرشـــان خواســـته شـــد، ادعـــای کار در تیم های 

بـــزرگ را دارنـــد و فقـــط گزینه های درشـــت را می طلبنـــد و ســـید مهدی رحمتی 
یکی از آنهاســـت.

رحمتـــی فصـــل پیـــش را در نســـاجی شـــروع کرد امـــا این تیـــم را هـــم در اولین 

مرتبه شـــرکتش در لیگ قهرمانان آســـیا به ســـوی ناکامی مطلق و زودرس سوق 

داد و هـــم در لیـــگ داخلی آنچنـــان به کف جـــدول رده بندی دوخت که ســـران 

نســـاجی عذرش را خواســـتند و از ســـاکت الهامی که خودش در مس رفسنجان 

نـــاکام مانده و با آنها قهـــر کرده بود، درخواســـت کردند به قائمشـــهر برگردد و از 

بازگشـــت نســـاجی به »لیگ یک« جلوگیری کند. الهامی ایـــن کار را انجام داد اما 

در مناســـبات تـــازه ای که برای حضور در لیگ بعدی توســـط ســـران این باشـــگاه 

طراحی و اجرایی شـــده، ظاهراً جایی برای او متصور نیســـت و خـــود الهامی هم 

شـــأن و کلاســـش را بالاتر از تیم فعلی نســـاجی می داند.

به این همه هنرمندی درود بفرستید!
برای کســـب پســـت ســـرمربیگری تراکتور هم افـــراد پرتعدادی 
خیـــز برداشـــته اند و نام هایـــی کـــه در ســـطور قبلـــی آمـــد، از 
آن قبیل انـــد و ایـــن در حالـــی اســـت که هوشـــنگ نصیـــرزاده 
مدیرعامـــل این باشـــگاه و یار غـــار »محمدرضا زنـــوزی« مالک 
مســـتعفی اما همچنان حاضـــر در صحنه این باشـــگاه مثل آب 
خوردن و بـــدون کوچک ترین احســـاس پشـــیمانی از تبریز به 
اهواز رفتـــه و مدیرعامل فولاد شـــده اســـت. فقـــط در لیگ ما 
اســـت که این گونـــه رفتارها یک عـــادت و بـــه کاری رایج تبدیل 
شـــده و مربیـــان به طور آشـــکار باشـــگاه ها را بـــازی می دهند و 
هرجا اوضاع مســـاعدتر و شـــرایط مالی چرب تـــر بود، همچون 
چتربـــازان قهـــار در همان جا فـــرود می آیند. فوتبـــال حرفه ای 
البتـــه با این گونـــه قضایا عجیـــن اســـت و آنهـــا را برمی تابد اما 
وقتـــی این گونـــه مربیان یـــک چرخه همیشـــگی را بـــرای خود 
تشـــکیل می دهند و پســـت ها را هر ســـاله بین یکدیگر تقسیم 
می کننـــد و معمولاً هیـــچ دســـتاورد و فتح بزرگی هـــم ندارند و 
بی جـــام می آینـــد و بی جـــام هـــم می رونـــد، باید بـــه این همه 

هنرمنـــدی و مهارت حرفه ای شـــان درود فرســـتاد!

تیمی نامدارتر درآورد،  لحظـــه ای هم تردید نخواهد کرد.او هـــم به تحـــولات بعدی چشـــم دارد و اگـــر ببیند که می توانـــد موقعیتش را تبدیل به احســـن کند و ســـر از تســـلیم مس رفســـنجان شـــد و با اینکه رتبه هفتمی تیمش در لیـــگ مقامی درخور به حســـاب می آید، اما را به حذف پرســـپولیس پرســـتاره در مرحله یک هشـــتم نهایی جام حذفی رهنمون کرد اما در نیمه نهایی عنوان گزینه ای در دســـترس روبه روی رضا درویش خودنمایی می کند و مجتبی حسینی، آلومینیوم اراک اســـت که اگر »گاریدو«ی اســـپانیایی دچار مشکل شـــود و برخلاف اخبار قبلی به پرســـپولیس نیاید، به مهـــدی تارتار هم که ملوان با هدایت وی ششـــم شـــد، همین وضعیت و هـــدف را دارد و حتی امیدوار بلاتکلیف لیگ بعدی اســـت تا در صورت امکان از قطار ذوبی ها پیاده و ســـوار قطار مدرن تری شـــود. شـــود اما او همچون تمامی ســـه، چهار فصل اخیر مشـــغول رصد کردن شـــرایط چندین و چند تیم محمـــد ربیعی به خاطر رســـاندن ذوب آهن بـــه رتبه پنجم لیـــگ باید از هر جهت موفق شـــناخته آنهایی که لحظه ای هم تردید نمی کنند

آنتی تزهای لیگ
رضا عنایتی نمونه دیگری از این دســـت اســـت. او پس از حذف کردن تیم ملـــی امید ایران در کوتاه ترین 
زمان و به قاطع ترین شـــکل ممکن، ابتدا از المپیک 2024 پاریس و ســـپس از بازی های آسیایی هانگژو، 
پیـــکان را هم از لیـــگ برتر خارج و راهی دســـته ای پایین تر کرد ولـــی دائماً اینجا و آنجـــا می چرخد تا یک 
تیم درشـــت تازه را برای خودش جور کند و مکرراً از شایســـتگی های خود می گوید. تنها اســـتثنا در جمع 
آنهـــا نویدکیا اســـت کـــه آرام می آیـــد و آرام می رود و اخلاق مدار اســـت و خـــودش را عالم دهـــر نمی داند 
و برعکـــس همـــواره از حریفـــان تعریف و تیمـــش را به انجام کار و تلاش هرچه بیشـــتر تشـــویق می کند. 
مشـــکل بـــزرگ لیگ ما این اســـت که »محـــرم« تنها مربـــی قانع و منصف آن و آنتی تز ســـایرین اســـت و 
نه کســـی را متهم می کنـــد و نه از توطئه گری »دســـت های پنهـــان« می گوید و به همین ســـبب برخلاف 

ســـایر مربیان در اغلب ســـال ها بدون تیم می ماند.



 درویش: تا آخر هفته منتظر 
بیرانوند و اسماعیلی فر می مانیم

در فصل نقل وانتقالات که هواداران پرسپولیس منتظر هستند 
رضا درویش پس از انتصاب سرمربی این تیم، از خریدهای جدید 
رونمایی کند، همه چیز در این باشگاه تحت تأثیر وضعیت مهدی 
ترابی، علیرضا بیرانوند و دانیال اسماعیلی فر قرار گرفته است. 
علیرضا بیرانوند پس از جدایی از پرسپولیس و مذاکره با تراکتور، 
درحال حاضر در تعطیلات به سر می برد و هنوز تکلیفش به صورت 
قطعی مشخص نشده است؛ ترابی و دانیال اسماعیلی فر هم 
هنوز تصمیمی برای تمدید با پرسپولیس اتخاذ نکرده اند. رضا 
درویش در خصوص آخرین وضعیت علیرضا بیرانوند، مهدی 

ترابی و دانیال اسماعیلی فر گفت: »ما نامه ای را به این بازیکنان 
ارسال کرده ایم و تا آخر هفته جاری منتظر پاسخ آنها می مانیم. 
ترابی و اسماعیلی فر قراردادی با پرسپولیس ندارند و با توجه به 
اینکه اصالتاً پرسپولیسی هستند به آنها فرصت داده ایم، البته آنها 
حق دارند با باشگاه های دیگر هم مذاکره کنند.« او در خصوص 
اظهار پشیمانی اسماعیلی فر برای بازگشت به پرسپولیس گفت: 
»اصلاً بحث پشیمانی مطرح نیست، بازیکن طی مدت زمانی که 
قرارداد دارد تحت یک قرارداد تیم است و پس از آن صلاح خود را 
برای حضور در آن تیم یا جدایی از آن تشخیص می دهد. اگر این 
بازیکنان به باشگاه بیایند، محبت می کنند چون باید قید مبالغ 
هنگفتی را بزنند. ما تمام تلاش خود را می کنیم تا در فصل آینده 

تیمی در حد نام باشگاه پرسپولیس داشته باشیم.«

چهار شنبه  13 تیر 1403  شماره 7595

پرسپولیس6

رونوشت به مدیران پرسپولیس
پای تصمیمات خود بمانید!

روز گذشته یکی از اعضای هیأت مدیره پرسپولیس در 
مصاحبه ای اعلام کرد که پیش از توافق با گاریدو، باشگاه با 
والتر ماتزاری ایتالیایی و دستیاران وی بر سر قراردادی یک 
میلیون یورویی به توافق رسیده بوده و شیطنت  ایجنت ها، 
مانع از حضور ماتزاری در ایران شده است. در این مصاحبه 
دو نکته ابهام برانگیز وجود دارد؛ اولین ابهام در خصوص 

مصاحبه جدید مدیر برنامه های والتر ماتزاری است.
او در صحبت با یک رسانه ایتالیایی، نرسیدن به توافق مالی 
را دلیل منتفی شدن حضور ماتزاری در پرسپولیس اعلام 
کرده و گفته هیچ شخص دیگری ماتزاری را از حضور در ایران 
منصرف نکرده است. همچنین این شخص از مذاکره مستقیم 
با حسین بادامکی و رضا درویش نیز صحبت کرده و این موضوع 
نشان دهنده این است که احتمالاً سناریوی منتفی شدن حضور 
ماتزاری با شیطنت دیگر ایجنت ها، سناریوی درستی نباشد. نکته 
دوم این است که با هر کارنامه ای، حالا خوان کارلوس گاریدو به 
عنوان سرمربی جدید پرسپولیس معرفی شده و هیأت مدیره 
باشگاه باید پای انتخاب خود بایستد. صحبت کردن در خصوص 
توافق با یک گزینه دیگر در حالی که سرمربی تیم معرفی شده، 
به هیچ عنوان حرفه ای نیست و این صحبت ها، این شائبه را 
ایجاد می کند که خود باشگاه نیز چندان از صادر شدن مجوز 
فعالیت گاریدو استقبال نخواهد کرد. در خصوص انتخاب 
اوسمار به عنوان سرمربی پرسپولیس نیز چنین اتفاقاتی رخ 
داده بود و همان زمان، یکی از اعضای دیگر هیأت مدیره باشگاه 
از این صحبت کرد که با بودجه بیشتر می شد مربی ای در شأن 
پرسپولیس را برای باشگاه انتخاب کرد. این نکته بدیهی است 
که هر باشگاهی در فوتبال، باید تبعات انتخاب های خود را بپذیرد 
و پس از اعلام رسمی یک انتخاب، به طور کامل از سرمربی 
خود حمایت کند چراکه اعتماد به سرمربی، به معنای اعتماد 

به انتخاب و فرایند تصمیم گیری در خود باشگاه خواهد بود.

خ ها در انتظار تأیید شورای برون مرزی سر
شاید گاریدو در هلند به تمرینات 

پرسپولیس اضافه شود
  باشگاه پرسپولیس چند روز پیش نامه درخواست اردوی 
خارجی خود را به فدراسیون فوتبال ارسال کرد تا در جلسه 
روز گذشته شورای برون مرزی مطرح شود، اما ظاهراً این 
اتفاق در جلسه دیروز نیفتاده و موضوع اردوی خارجی 
پرسپولیس  باشگاه  است.  نشده  ح  مطر سرخپوشان 
کارهای مربوط به اخذ روادید و هماهنگی های لازم برای 
این اردو را انجام داده و تنها در انتظار دریافت مجوز شورای 
برون مرزی است. این در حالی است که باشگاه هنوز 
نتوانسته مجوز حضور گاریدو را هم از شورای برون مرزی 
دریافت کند و هنوز مشخص نیست گاریدو اجازه حضور در 
ایران را دارد یا نه اما بر اساس آخرین شنیده ها قرار است 
اگر شورای برون مرزی در چند روز آینده هم مجوز حضور 
این مرد ماتادور را در ایران صادر نکرد، باشگاه پرسپولیس 
با مربی جدید خود در هلند، تمریناتش را آغاز کند تا 
روند صدور مجوزش از سوی شورای برون مرزی، خللی 

در تمرینات پرسپولیس ایجاد نکند. 

با دست های بسته روی رینگ
اوضاع ارتش سرخ این روزها بسیار قمر در عقرب است. 
درویش که این روزها بیشتر درگیر حساب و کتاب و 
پرداخت قراردادهای معوقه و جور کردن پول برای 
قراردادهای جدید است، می داند که اگر دیر بجنبد رقبا 
گوی سبقت را از او در تجهیز تیم های شان خواهند ربود 
و آن وقت او می ماند و هواداران خشمگین. هواداران 
همچنان منتظر خرید جایگزین برای بیرانوند هستند. 
آنها که دل شان از بدعهدی و پول دوستی بیرو خون 
است، قید او را زده اند و چشم به راه سنگربان مطمئن 
دیگری هستند. دروازه بانی که احتمالاً او را در ایران 
نخواهند یافت و باید منتظر گلری  خارجی باشند. این 
روزها البته که بحث خرید امیر عابدزاده هم به گوش 
می رسد. دروازه بانی که جز مقاطعی در طول فصل قبل 
بیشتر نیمکت نشین بوده و از شرایط آرمانی به دور است. 
او که در دوران اسکوچیچ توانست درون دروازه تیم ملی 
برای خود جایگاهی دست و پا کند، مدت هاست که 
دست های مطمئن گذشته را ندارد و گل های پر شمار و 
بدی را دریافت کرده است. واقعیت این است که از احمد 
عابدزاده تا امیر عابدزاده فرسنگ ها فاصله است و اگر 
سرخ ها دلخوش به فامیل »عابدزاده« هستند سخت 
در اشتباهند. بیرانوند با تمام فراز و فرودهای اخلاقی 
که داشت در سال های قهرمانی سرخ ها یکی از ارکان 
اصلی کسب عنوان اولی بود و این بر کسی پوشیده 
نیست. حالا هم اگر درویش می خواهد جام را در ویترین 
باشگاه حفظ کند باید فکری برای چهارچوب دروازه کند. 
سیم خاردارهای سرخ البته که اوضاع مساعدی دارند. با 
وجود پور علی گنجی، کنعانی و نعمتی نگرانی چندانی در 
یک سوم دفاعی نیست و تنها نگرانی هواداران جدایی 
گولسیانی است. بازیکن گرجی این روزها در یورو 2024 
خواستگاران  قطعاً  و  داشته  خیره کننده ای  عملکرد 
جدیدی برای او به صف خواهند شد. هواداران دوست 
دارند او در تیم بماند و باشگاه در تلاش است زمینه 
تمدید قرارداد را فراهم کند اما داستان ظاهراً چیز دیگری 
است. تا به امروز پرسپولیس هنوز خرید شایان ذکری 
نداشته و تنها به سراغ پر کردن لیست 23 ساله ها رفته 
است که دردی را از تیمی  که می خواهد در لیگ نخبگان 
به میدان رود دوا نمی کند. آنها دروازه بان می خواهند، 
هافبک می خواهند و از همه مهم تر مهاجم می خواهند. 
آنها برای دفاع از عنوان قهرمانی و آبروداری در آسیا همه 
چیز می خواهند و هیچ چیز ندارند چون کنسرسیوم 
بانکی تشکیل نشده و تنها یکی از بانک ها باید جور 
همه را به دوش بکشد. پس حتماً و قطعاً از ریخت و 
پاش خبری نیست و سرخ ها با دست های بسته باید به 

رینگ نقل و انتقالاتی بروند.

نقد روز

خ اردوگاه سر

نیم نگاه

آمدن اخباری 
به پرسپولیس 
غیرممکن است

حسین بادامکی درباره 
این موضوع گفت: »آمدن 
اخباری به پرسپولیس 
شایعه است زیرا اخباری 
با گل گهر قرارداد دارد و 
آمدنش به پرسپولیس 
غیرممکن است.«

حمیـــد درخشـــان معتقـــد اســـت برخی 
بازیکنان فقط در تیمی مانند پرسپولیس 
می توانند بـــه بســـیاری از خواســـته های 
خود برســـند و چنین شرایطی در تیم های 

دیگر بـــرای آنها مهیا نیســـت.

صحبت از حضور  پورحمیدی 
به جای بیرانوند مطرح شده. 

به نظرتان این معاوضه به 
سود پرسپولیس خواهد 

بود؟
حتمـــاً   ، ه نشـــد کـــه  ل  لرجـــا قحط ا

بـــرای پرســـپولیس دروازه بـــان خوب و 
ششـــدانگ پیدا می شـــود. پورحمیدی 
مـــا  ا اســـت  نـــی  ا جو و  خـــوب  گلـــر 
پرســـپولیس حتمـــاً بـــه گلـــر قوی تر از 
او نیـــاز دارد چـــه بســـا که جـــدا از تکرار 
قهرمانـــی در لیـــگ و جنگیـــدن بـــرای 
قهرمانـــی در جـــام حذفی و ســـوپرجام 
ایـــن بـــار پرســـپولیس بایـــد در لیـــگ 
آســـیا هـــم شـــرکت کنـــد.  نخبـــگان 
پرســـپولیس حتماً به دروازه بانی قوی تر 
و باتجربه تر نیاز دارد. ســـنگربانی که در 
آســـیا هم بتواند نیازهای پرســـپولیس 
را بـــرآورده کنـــد، مثـــلاً دروازه بـــان تیم 
ملی ازبکســـتان یـــا دروازه بان هایی در 
ایـــن ســـطح کـــه بتوانند در این پســـت 
نیازهای پرســـپولیس را بـــرآورده کنند. 
به نظـــر مشـــخص شـــده کـــه بیرانوند 
دیگر در پرســـپولیس نخواهد ماند و با 
مواردی که در خصـــوص این دروازه بان 

بـــه وجود آمد شـــاید ماندنش به صلاح 
تیـــم و شـــخص بیرانوند نباشـــد.

گفته می شود که دانیال هم 
پشیمان شده و قصد جدایی 

ندارد؟
بـــه هر حال دانیال دفاع راســـت خوبی 
اســـت و شـــاید کمی زود تصمیم گرفت 
بـــه همین دلیل هم پشـــیمان شـــد که 
بهتر از پرســـپولیس تیمی در ایران برای 
بازیکـــن وجود نـــدارد و حـــالا همه چیز 
به سیاســـت باشـــگاه بســـتگی خواهد 

داشت.
در مورد گولسیانی و 

عملکردش در یورو چه 
صحبتی دارید؟ بازیکنی که 

گفته اولویتش در ایران تیمی 
است که با آن قهرمانی را 

کسب کرده؟
به هر حـــال تیم ملی گرجســـتان برای 

اولیـــن بار بـــود کـــه از مرحلـــه گروهی 
صعـــود می کـــرد و همین مســـأله برای 
گولســـیانی موفقیت بزرگی محســـوب 
می شـــود. او هـــم در چنـــد بـــازی کـــه 
انجـــام داد خـــوب و قابل قبـــول ظاهر 
شـــد هـــر چنـــد کـــه نمی شـــد از آنهـــا 
توقع داشـــت اســـپانیا را متوقف کنند. 
در مـــورد گولســـیانی هـــم بایـــد بگویم 
کـــه در اروپـــا بازیکـــن بـــالای 30 ســـال 
را ســـخت جـــذب می کننـــد. تصمیـــم 
عاقلانـــه گولســـیانی این اســـت کـــه باز 
هم پرســـپولیس را انتخـــاب کند چون 
در این تیم قهرمان شـــده و درخشیده. 
گولســـیانی خیلی باتجربه است و خوب 
می داند که پـــول تیم های دیگر شـــاید 
بیشـــتر از پرســـپولیس باشـــد اما اینجا 
می تواند هم بدرخشـــد و قهرمان شـــود 
و چنـــد ســـال دیگر هم پـــول بگیرد. ما 
بازیکنانی داشـــتیم که از پرســـپولیس 

رفته انـــد و دیگر بـــه آن شـــکل نامی به 
آن صـــورت از آنها مانده و نتوانســـته اند 
موفقیتی که در پرســـپولیس داشـــتند 
را در تیم هـــای دیگر هـــم تجربه کنند. 
نمونـــه اش ســـیامک نعمتـــی و مهدی 

. ی عبد
در خصوص مسابقات یورو 

چه نظری دارید؟
خیلـــی افســـوس خـــوردم که اســـپانیا 
و آلمـــان بـــه هـــم خوردند چـــون واقعاً 
این دو تیـــم را خیلی دوســـت دارم و به 
نظرم در ایـــن دوره بهترین بودند. حق 
ایـــن تیم ها بـــود کـــه در فینـــال با هم 
رودررو می شـــدند اما حالا بـــا وضعیتی 
کـــه پیش آمـــده ایـــن دو تیم خـــوب با 
هـــم در مرحله بعد مواجه شـــده و یکی 
از آنهـــا حـــذف خواهد شـــد امـــا در آن 
طرف تیمـــی مانند هلنـــد خیلی راحت 

بـــالا می آیـــد و صعـــود می کند.

یکی از موضوعاتی که هواداران 
پرسپولیس بشدت آن را دنبال 
می کننـــد، ایـــن اســـت کـــه در 
فصل آینده چـــه بازیکنی درون 
دروازه ایـــن تیم قـــرار می گیرد. 
بعـــد از اتفاقاتـــی کـــه در مـــورد 
داد،  خ  ر نونـــد  بیرا علیرضـــا 
سرخپوشـــان پایتخـــت جذب 
یک دروازه بان مطمئن و خوب 
را در دســـتور کار خـــود قـــرار 
دادنـــد. از گلرهـــای خارجی که 
نام شـــان بـــرای حضـــور در این 
تیم مطرح شـــده اســـت تا پیام 
نیازمند و حســـین پورحمیدی 
بـــا ســـپاهان  کـــه هـــر کـــدام 
و  دارنـــد  قـــرارداد  تراکتـــور   و 
زمنـــد  نیا ن  ن شـــا شد ا  جـــد
دریافت رضایتنامه شان است. 
در این میـــان، از امیر عابدزاده 
که بـــه تازگـــی از ماریتیمو جدا 
شـــده، بـــه عنـــوان یکـــی دیگر 
از گزینه هـــای پرســـپولیس نام 
بـــرده شـــده اســـت. گلـــری که 
رســـانه های مختلـــف خبـــر از 

یرعامـــل  مد  ، ویـــش ر د رضـــا 
ایـــن باشـــگاه بـــرای بازگشـــت 
ایـــن بازیکن بـــه جمـــع قرمزها 
شـــنیده می شـــود امـــا باشـــگاه 
پرســـپولیس همچنـــان تمایـــل 
دارد که همـــکاری بـــا بیرانوند را 
ادامه دهد، مگـــر اینکه اتفاقات 
غیرقابـــل پیش بینـــی رخ دهد. 
ن  یـــرا مد  ، یط شـــرا یـــن  ا ر  د
منتظـــر  اگرچـــه  پرســـپولیس 
تشـــکیل جلســـه کمیته تعیین 
وضعیـــت هســـتند تـــا تکلیـــف 
شکایت این باشـــگاه از بیرانوند 
مشخص شـــود ولی با این حال، 
با پیش بینـــی برخی احتمالات و 
به گزارش تســـنیم، با محمدرضا 
اخباری گلر فصـــل پیش گل گهر 

هـــم مذاکـــره کرده اند.
بر اســـاس این گزارش، شـــروع 
این مذاکرات از روز شـــنبه بوده 
و حتـــی پرسپولیســـی ها با این 
بـــه توافـــق ابتدایـــی  بازیکـــن 
نـــد  کرده ا پیـــدا  دســـت  هـــم 
بـــه  اخبـــاری  پیوســـتن  ولـــی 

حضـــور او در دیگـــر تیم هـــای 
پرتغالـــی و اســـپانیایی داده و 
پســـر  کـــه  نـــد  گفته ا لبتـــه  ا
یـــک  عابـــدزاده،  احمدرضـــا 
ز  ا یکـــی  ز  ا هـــم  ویـــژه  فـــر  آ
تیم هـــای ایرانـــی دارد و بـــرای 
همیـــن احتمال داده شـــده او 
از ســـال ها  پـــس  می خواهـــد 
دوباره به قفس توری ســـرخ ها 
بازگـــردد تا دوبـــاره پیراهن تیم 
امـــا  بـــه دســـت آورد  را  ملـــی 
نکتـــه ای که در ایـــن بین وجود 
دارد، ایـــن اســـت که جـــذب او 
بـــا واکنـــش مثبتـــی از ســـوی 
جامعـــه هـــواداری و رســـانه ای 
پرســـپولیس مواجـــه نشـــده و 
بـــرای همیـــن تردیدهایی برای 
بـــه خدمـــت گرفتـــن او وجود 

دارد.
از ســـوی دیگر، مدیران باشـــگاه 
پرســـپولیس معتقدند که فسخ 
قـــرارداد بیرانونـــد غیرقانونـــی 
خبرهـــای  اینکـــه  بـــا  و  اســـت 
مختلفـــی در مورد عـــدم تمایل 

پرســـپولیس منوط بـــه جدایی 
قطعی بیرانوند اســـت. هر چند 
درویش بابت برخـــی رفتارهای 
بیرانونـــد از این بازیکن عصبانی 
اســـت اما برخـــی از بازیکنان و 
نزدیکان مدیرعامل پرسپولیس 
از او خواســـته اند بیرانونـــد را با 
قـــراردادی جدیـــد کـــه بـــه ضرر 
باشـــگاه هم نباشـــد حفظ کند.

در ایـــن شـــرایط، بایـــد دید در 
نهایت بیرانوند در پرسپولیس 
ماندنـــی می شـــود یا ســـرخ ها 
پیراهن شـــماره یـــک تیم خود 
را به اخباری می ســـپارند که در 
ایـــن ســـال ها یک پـــای حضور 
در اردوهـــای تیـــم ملـــی بوده 
و عملکـــرد نســـبتاً بـــا ثباتی در 
لیـــگ ایـــران داشـــته اســـت. 
دروازه بانـــی که گویـــا از تراکتور 
گـــر  ا و  رد  ا د د  پیشـــنها هـــم 
سرخپوشـــان تبریـــزی موفـــق 
بـــه جـــذب بیرانونـــد نشـــوند، 
ممکن اســـت قارتال را به تبریز 

بازگرداننـــد.

هنوز  آینده  فصل  برای  پرسپولیس  مالی  وضعیت   
مشخص نشده، بسیاری از ستاره های این تیم برای 
تمدید قرارداد تسویه مالی را شرط کردند و باشگاه 
هم در تأمین منابع مالی مورد نیازش برای تمدید این 
قرارداد ها دچار مشکل شده، این سردرگمی موجب 
اعتراض انبوهی از هواداران پرسپولیس شده است 
و در حالی که فاصله چندانی تا آغاز لیگ نخبگان 
نداریم، هنوز وضعیت مالی پرسپولیس برای فصل 
از  پس  انتقالاتش  و  نقل  پنجره  اولین  در  رو  پیش 

خصوصی شدن، مشخص نیست.
یک منبع آگاه در گفت و گو با خبرنگار ایران ورزشی 

لیس  پرسپو ه  شگا با لی  ما ضعیت  و ص  خصو ر  د
توضیح داد: »در این رابطه جلساتی با مالکان جدید 
اما مشکل اساسی این است که  باشگاه داشته ایم 
خصوصی سازی هنوز سهام را به بانک ها منتقل نکرده 
و این موضوع برای باشگاه ما به مشکلی بزرگ تبدیل 

شده است.«
اگر سری به سایت رسمی بورس بزنیم، متوجه خواهیم 
صورت  به  پرسپولیس  باشگاه  سهام  هنوز  که  شد 
رسمی به مالکان جدید واگذار نشده و همین موضوع 
دست انداز بزرگی در مسیر اختیار گرفتن زمام کار این 

تیم توسط مالکان جدید شده است.

در همین خصوص مهر نوشت: سه بانک رفاه، صادرات 
و اقتصاد نوین که اعضای کنسرسیوم بانکی مالکان 
از  از گذشت دو ماه  جدید پرسپولیس هستند بعد 
واگذاری هنوز مدارک مورد نیاز را ارائه نکرده اند و به 
پرسپولیس  سهام  درصد   90 همچنان  دلیل  همین 
در فرابورس به نام وزارت ورزش است. این در حالی 
است که بانک شهر، توپ را در زمین وزارت ورزش و 
سازمان خصوصی سازی انداخته و تلویحاً به مدیران 
پرسپولیس اعلام کرده برای شروع به هزینه کرد، باید 

ابتدا سهام باشگاه رسماً به این بانک واگذار شود.
به نظر می رسد باشگاه پرسپولیس از این بوروکراسی 

در  که  چرا  خورد؛  خواهد  را  لطمه  بیشترین  اداری 
حساس ترین مقطع، این تیم هنوز آینده مشخصی 
از نظر مالی ندارد و این موضوع قطعاً روی بازیکنانی 
که با پرسپولیس مذاکره می کنند، تأثیر منفی خواهد 

گذاشت.
باشگاه پرسپولیس در وضعیت کنونی نمی تواند در 
بازار نقل و انتقالات حضور پر رنگی داشته باشد و به 
علاوه وضعیت تمدید چند ستاره این تیم از جمله 
دانیال اسماعیلی فر و مهدی ترابی هم هنوز مشخص 
نیست که این موضوع در طول فصل می تواند برای 

پرسپولیس دردسرساز شود.

جواد رستم زاده
خبرنگار

عدم واگذاری 
 سهام

مانع بزرگ 
مالک جدید 
سرخپوشان

درخشان: ماندن بیرو به صلاح پرسپولیس نیست
گولسیانی می داند پول زیاد فقط برای یک فصل است

درویش: گاریدو بزودی راهی تهران می شود
یکی از موضوعات داغ این روز های پرسپولیس، تعیین تکلیف مجوز 
سرمربی جدید این تیم است، در همین راستا روز گذشته رضا درویش 
در خصوص آخرین وضعیت حضور »خوان کارلوس گاریدو« در تهران 
گفت: »واقعاً متعجب هستم که برخی ها چگونه خبر می زنند. شورای 
برون مرزی مجوز حضور این مربی در ایران را صادر کرده است و به 
ما اعلام کردند که یکسری از مدارک او باید تکمیل شود. در همین 
رابطه ما دیروز مدارک را از گاریدو دریافت و برای شورای برون مرزی 
ارسال کردیم و به احتمال زیاد امروز کارهای نهایی او برای حضور در 
ایران انجام خواهد شد. اگر مراحل اداری کارهای گاریدو امروز انجام 
شود احتمال اینکه او تا آخر هفته جاری راهی ایران شود، وجود دارد.«

درویش: از سازمان لیگ  طلب داریم
عجیب،  اقدام  یک  طی  لیگ  سازمان  اخیراً 
تبلیغات محیطی را انحصاراً در اختیار گرفت 
برخی  ض  عترا ا موجب  ع  موضو همین  و 
اهالی فوتبال شد. روز گذشته رضا درویش 
تبلیغات محیطی  در خصوص همین حق 
در جمع خبرنگاران توضیح داد: »فصل 
گذشته سازمان لیگ پولی بابت تبلیغات 
دور زمین به ما نداد و با توجه به اینکه ما 
حدود ۱۶، ۱۷ بازی را در ورزشگاه آزادی 
کرده ایم و  میزبانی  خود  حریفان  از 

4 میلیارد  برای هر بازی هم باید 
تومان دریافت کنیم مبلغ زیادی 
باشگاه  به  باید  لیگ  را سازمان 
پرسپولیس پرداخت کند. سازمان 
ما  به  گذشته  فصل  دو  بابت  لیگ 
بدهکار است.« او ادامه داد: »باید از یکی از 
بانک ها که سهامدار باشگاه است، تشکر کنم 
ج از تعهد خودشان به باشگاه  که مبالغی خار
پرداخت کرده اند. اگر مبالغ ارزی به باشگاه تزریق 
روبه رو می شدیم،  زیادی  با جرایم  نمی شد ما 
به  هم  کنسرسیوم  بانک های  سایر  امیدوارم 

کمک ما بیایند.«

عابدزاده،اخباری، نیازمند، گزینه  خارجی یا بازگشت بیرانوند

بحران قفس توری

سوال و جواب

 ناصر قراگزلو
خبرنگار



خبر

سرپرست جدید در راه است
پرونده سرپرســـتی آتیلا حجازی همین روزها بسته 
می شـــود. بعـــد از اخـــراج نصـــرالله خواجه گیری با 
روی کار آمدن فرشید ســـمیعی به عنوان سرپرست 
مدیرعاملـــی اســـتقلال، آتیـــلا حجازی یکشـــنبه از 
ترکیه بـــه ایران آمد تـــا به عنوان سرپرســـت جدید 
اســـتقلال کار خـــود را در ایـــن تیـــم شـــروع کنـــد. 
او در 4-3 هفتـــه پایانـــی فصـــل قبـــل در کنـــار تیم 
حضـــور داشـــت اما هیچ گاه بـــه او اجازه داده نشـــد 
تـــا بـــه عنـــوان سرپرســـت اســـتقلال روی نیمکت 
بنشـــیند. درحالی کـــه حجـــازی خـــود اعـــلام کرده 
بود با مســـئولان باشـــگاه در ارتباط است و احتمالاً 
بـــرای فصل بعـــد به او مجـــوز می دهنـــد، همچنان 
این موضـــوع در هالـــه ای از ابهام قـــرار دارد و حالا 
این طـــور بـــه نظـــر می رســـد کـــه در روزهـــای آینده 
باشـــگاه شـــخص دیگـــری را بـــه عنوان سرپرســـت 
جدید اســـتقلال معرفی می کند. باشـــگاه استقلال 
فصل قبل 3 سرپرســـت عوض کـــرد، موضوعی که 
قطعاً در شـــأن این باشگاه نیســـت و حالا مسئولان 
بایـــد گزینـــه ای را انتخـــاب کننـــد کـــه حداقـــل تا 
مدت هـــا در ایـــن ســـمت مانـــگار بـــوده و برخلاف 
سرپرســـت های قبلی کاریزما و پتانســـیل حضور در 

این پســـت را داشـــته باشد.
 

از اسپانیا تا ترکیه و ارمنستان

اردوی خارجی اســـتقلال همچنان روی هوا اســـت. 
باشـــگاه اســـتقلال هر روز اســـم یک کشـــور را برای 
اردوی خارجـــی مطرح می کند و حالا از اســـپانیا به 
ترکیه و ارمنســـتان رسیده اســـت. بعد از مشخص 
شـــدن تکلیف جـــواد نکونـــام همچنان خبـــری از 
اردوهای اســـتقلال نیســـت و درحالی کـــه روزهای 
قبـــل صحبـــت از اردوی خارجـــی بـــود همچنـــان 
وضعیت این اردو معلوم نیســـت و مسئولان باشگاه 
فقـــط نام کشـــورهای مقصد را عـــوض می کنند و از 
این کشـــور به آن کشـــور می رســـند. در شرایطی که 
بـــه نظر می رســـد باشـــگاه توانایـــی مالـــی برگزاری 
اردوی خارجـــی را ندارد، معلوم نیســـت کـــه اصرار 
مســـئولان بـــرای برگـــزاری اردو در خارج از کشـــور 
برای چیســـت. حتی چندســـال قبـــل انتقادهایی 
نســـبت به برگـــزاری اردوهای خارجی مطرح شـــد 
و گفته می شـــد کـــه پرداخـــت هزینه بـــرای اردوی 
برون مرزی بی مورد اســـت و می توان داخل کشـــور 

اردوهـــای باکیفیتی برگـــزار کرد.
 

یک مدافع راست در لیست نکونام
با شروع پروســـه نقل وانتقالات، باشـــگاه استقلال 
در روزهای اخیر بازی اســـم و فامیـــل به راه انداخته 
اســـت. مهـــدی تیکـــدری مدافـــع راســـت گل گهر 
یکـــی از بازیکنانـــی اســـت کـــه بـــا شـــروع پروســـه 
نقل وانتقالات از همان اول مســـئولان باشـــگاه نام 
او را بـــه میـــان می آودند. طبـــق شـــنیده ها نکونام 
خواهـــان جذب تیکـــدری اســـت و حـــالا باید دید 
این ماجـــرا تا چه انـــدازه صحـــت دارد و در روزهای 
آینده مســـئولان اســـتقلال ســـراغ مدافـــع گل گهر 
می رونـــد یا نـــه؟ مدافع فصل قبـــل گل گهر در لیگ 
 بیست وســـوم عملکـــرد فنـــی خوبـــی داشـــت و در

 21 بازی برای تیم سیرجانی  به میدان رفت.
 

دردسر 6 میلیاردی استقلال
با اعـــلام کمیتـــه وضعیت، باشـــگاه اســـتقلال به 
 دلیل شـــکایت یزدانی محکوم بـــه پرداخت مبلغ

6 میلیـــارد و 400 میلیـــون تومـــان بابـــت اصـــل 
خواســـته و 44 میلیـــون بایت هزینه دادرســـی به 

مدافـــع ســـابق خود شـــده اســـت.
 یزدانی دو فصل قبل توســـط ســـاپینتو از تمرینات 
باشـــگاه کنار گذاشـــته شـــد و نهایتاً در نیم فصل 
راهی ســـپاهان شـــد. درحالی که به نظر می رســـد 
شـــکایت یزدانـــی بابت فســـخ قراردادش اســـت، 
اما طبـــق شـــنیده ها این طور نیســـت و شـــکایت 
او از باشـــگاه بابـــت پرداخت مطالباتـــش تا زمان 
حضور در اســـتقلال است. در شرایطی که کوهی از 
مشکلات بر سر اســـتقلال ریخته است و مسئولان 
باشـــگاه تـــا بـــه امـــروز در بـــازار نقل وانتقـــالات 
عملکـــرد خوبی نداشـــته و نتوانســـتند انتظارات 
هـــواداران را برطـــرف کنند، حالا شـــکایت یزدانی 
و محکومیـــت اســـتقلال دردســـری جدیـــد برای 

باشـــگاه است.
 

احضار مدیران سابق
تعـــدادی از اعضـــای پیشـــین و فعلـــی هیـــأت مدیره 
باشـــگاه اســـتقلال بـــه شـــرکت فرابـــورس احضـــار 
شـــده اند. ایـــن افـــراد بـــه دلیـــل برخـــی از مســـائل 
مربـــوط بـــه ارائـــه و بارگـــذاری مســـتندات و مدارک 
باشـــگاه اســـتقلال، روز ۳۰ تیـــر مـــاه باید در جلســـه 
کمیتـــه تحقیق فرابورس حضور یابند. درباره اســـامی 
ایـــن افـــراد اطلاع رســـانی واضحی نشـــده اســـت اما 
پیش بینـــی می شـــود مدیرانـــی کـــه طـــی ســـه فصل 
اخیر در باشـــگاه اســـتقلال حضور داشـــته اند، بیشتر 

مـــورد توجه باشـــند.
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اخبار ضدونقیض از زیلیکیچ
تکذیب تست پزشکی بازیکن استقلال در ایفمارک

باشگاه در حال تسویه حساب کامل
خروج یامگا از لیست استقلال قطعی است

باشـــگاه اســـتقلال از مدت هـــا قبـــل با دو 
بازیکـــن اهـــل کشـــور بوســـنی وهرزگوین 
وارد مذاکـــره شـــده بـــود که هـــر دوی آنها 
در ایران حضور دارنـــد. آلمدین زیلیکیچ، 
وینگـــر 28 ســـاله یکـــی از ایـــن دو بازیکن 
اســـت که با اســـتقلال به توافق 300 هزار 
دلاری رســـیده و بـــرای عقـــد قـــرارداد 
و پشـــت ســـر گذاشـــتن تست های 
پزشـــکی وارد ایران شـــده اســـت. 
ایـــن بازیکـــن 28 ســـاله فصـــل 
و  یو ا ر ســـا تیـــم  ر  د شـــته  گذ
بوســـنی حضور داشـــته است. 
شـــده  شـــایعه  گذشـــته  روز 
بود کـــه آلمدیـــن زیلیکیچ در 
تســـت های پزشـــکی رد شـــده 
اســـت اما یکـــی از مســـئولین ایفمارک 

در گفت و گـــو با خبرنگار ایران ورزشـــی، در 
خصوص این شـــایعه توضیح داد: »باشگاه 
از ما خواســـته تا این تســـت های پزشـــکی 
در ســـکوت کامل خبـــری انجام شـــود اما 
در خصـــوص ایـــن شـــایعه بایـــد بگویم که 
از بازیکـــن هنوز تســـتی گرفته نشـــده که 
بخواهـــد در آن قبـــول یـــا مردود شـــود.« 
ایـــن درحالی  اســـت که برخی رســـانه های 
بوســـنیایی اطلاع داده بودند که استقلال 
با این بازیکن قـــرارداد امضا کرده و اگر این 
خبر درست باشـــد، با این تفاسیر احتمالاً 
باشـــگاه بدون تســـت پزشـــکی اقـــدام به 
عقـــد قـــرارداد کـــرده اســـت. البتـــه یـــک 

احتمـــال دیگر هم وجـــود دارد؛ اینکه 
اســـتقلال در مرکز دیگـــری از بازیکن 

بوســـنیایی خود تســـت گرفته باشـــد.

خروج نام کویـــن یامگا از فهرســـت نهایی 
اســـتقلال بـــرای فصـــل بعـــد قطعی شـــده 
و ایـــن بازیکـــن جایـــی در بیـــن نفراتـــی که 
قرار اســـت فصل بیســـت و چهارم برای 
اســـتقلال به میـــدان برونـــد، ندارد. 
یامگا فصـــل پیش به دلیـــل برخورد 
شـــدید با امید حامدی فـــر از حضور 
در ترکیـــب تیمش محروم شـــد و 
بارها مورد عمـــل جراحی از ناحیه 
چشـــم قـــرار گرفـــت کـــه ایـــن 
جراحی ها منجـــر به بهبودی 
کامـــل این بازیکن نشـــده 
آخریـــن  اســـت. 
ز  ا رســـی ها  بر
یـــن  ا چشـــم 
بازیکـــن نشـــان 

می دهـــد کـــه او دیـــد مؤثـــر نـــدارد و نمی تواند 
فوتبال بـــازی کند. به همین دلیل هم باشـــگاه 
اســـتقلال نام یامگا را از لیست خود خارج کرده 
اســـت. آخرین خبرها نیز از باشـــگاه اســـتقلال 
این موضوع را تأیید می کند و باشـــگاه استقلال 
قطعاً به جای این بازیکـــن از یک گزینه خارجی 
دیگـــر اســـتفاده خواهد کـــرد. البته مســـئولان 
باشـــگاه اســـتقلال تلاش می کننـــد در فرصت 
باقی مانـــده مطالبات این بازیکن فرانســـوی را 
پرداخت کنند تا مشـــکلی بابت شکایت بازیکن 
ســـابق به وجود نیاید و کار به فیفا نکشد. حتی 
بـــه یامگا گفته شـــده بـــرای دریافت بخشـــی از 
معوقاتـــش به ایـــران ســـفر کند و دیـــداری هم 
با هم تیمی های خود داشـــته باشـــد امـــا تداوم 
حضور این ستاره فرانســـوی را در ترکیب آبی ها 

باید تمام شـــده تلقـــی کرد.

بازگشت میلاد بعد از چهار سال

زکی پور توافق کرد؛ ترافیک درسمت چپ

پاشنه آشیل همین جا است

ابهام بزرگ تیم نکونام در پست بازیساز

در روز های اخیر بیشـــتر اخبار اســـتقلال 
حول محور بازیکنان چپ پا بوده اســـت. 
حجـــم زیـــادی از ایـــن اخبـــار اختصاص 
داشـــته بـــه وضعیـــت ابوالفضـــل جلالی 
که اخیراً با اســـتقلال قرارداد بســـته، اما 
همچنـــان شـــنیده می شـــود کـــه او باید 
برای گذراندن دوران ســـربازی اســـتقلال 

را به ســـمت تیـــم ملوان تـــرک کند.
 درعین حال مســـئولان باشگاه استقلال 
توافقاتـــی هـــم بـــا ســـلمانی داشـــته اند؛ 
بازیکنـــی کـــه ابتـــدا قـــرار بود از لیســـت 
اســـتقلال کنـــار گذاشـــته شـــود، امـــا به 

دلیل شـــرایط نامعلوم جلالی مســـئولان 
باشـــگاه اســـتقلال تصمیم گرفتند با این 

بازیکـــن نیز توافـــق کنند.
 امـــا بـــه تازگـــی نیز باشـــگاه اســـتقلال با 
یـــک چپ پـــای دیگـــر هـــم بـــه توافقاتی 
دست یافته و قرار اســـت این بازیکن نیز 
قرارداد خود را به طور رســـمی با باشـــگاه 
اســـتقلال به امضا برســـاند. اخیراً میلاد 
زکی پـــور توافقاتـــی با مســـئولان باشـــگاه 
اســـتقلال داشـــته و قرار شـــده بـــرای دو 
فصـــل در ترکیب اســـتقلال بـــازی کند. 
زکی پـــور قبـــلاً نیـــز بـــرای اســـتقلال بـــه 

میـــدان می رفـــت، امـــا بـــه دلیـــل برخی 
انتقـــادات ناچـــار بـــه تـــرک این باشـــگاه 
شـــد، اما عملکـــرد مطلوب ایـــن بازیکن 
در ســـپاهان و احتمـــال جدایـــی جلالی 
در روز هـــای آتـــی موجـــب شـــد باشـــگاه 
اســـتقلال بار دیگر در راســـتای بازگشت 
میـــلاد زکی پـــور اقداماتـــی انجـــام دهد. 
زکی پـــور بعـــد از توافـــق بـــا اســـتقلال در 
صفحه رســـمی خود با باشـــگاه ســـپاهان 
نیـــز خداحافظـــی کرد تـــا حضـــورش در 
اســـتقلال را به نوعی قطعـــی جلوه دهد. 
هرچنـــد کـــه از آمـــار چهار ســـال اخیر او 

اعداد جالبی در دســـت نیست و زکی پور 
نتوانســـته عملکرد درخشـــانی از خود به 
جـــا بگذارد. بـــه هرحال اگـــر زکی پور هم 
بـــا اســـتقلال قـــرارداد امضـــا کنـــد تعداد 
بازیکنان چپ پای سرشـــناس اســـتقلال 
به عدد ۳ می رســـد، امـــا چنانچه جلالی 
از اســـتقلال بـــه ســـمت ملـــوان بـــرود، 
درنهایـــت اســـتقلال دو بازیکن چپ پا در 
ترکیـــب فصل آینده خود خواهد داشـــت 
و از ایـــن منظـــر ترافیکی ایجـــاد نخواهد 
شـــد و اســـتقلال با همین دو بازیکن وارد 

لیـــگ بیســـت وچهارم خواهد شـــد.

بـــه  متعـــددی  اســـامی 
خریـــد  گزینـــه  عنـــوان 
اســـتقلال در هفته های 
ح شـــده  اخیر مطر
بـــا  برخـــی  کـــه 
باشگاه استقلال 
خورده اند  پیوند 
نیـــز به  و برخـــی 
ز  ا متعـــدد  دلایـــل 
ج  مـــدار مذاکـــره خـــار
اســـامی  درمیـــان  شـــده اند. 
خالـــی  جـــای  امـــا  شـــده  ح  مطـــر
هافبک هایـــی کـــه قابلیـــت ایجـــاد 
تغییـــرات بنیادیـــن در شـــکل بـــازی 
اســـتقلال را داشته باشـــند، به چشم 

می خـــورد. اســـتقلال امـــا در فصلـــی 
که گذشـــت عمیقاً در پســـت هافبک 
میانـــی ضعـــف داشـــت و هیـــچ یک 
از گزینه هایـــی کـــه در این پســـت به 
میدان می رفتنـــد در عمل به وظایف 
خـــود موفـــق و کامیـــاب نبودنـــد. در 
تأییـــد ایـــن نقد کافـــی اســـت بیلان 
کاری هافبک هـــای میانـــی اســـتقلال 
در فصلی که گذشـــت را مـــرور کنیم. 
نتیجـــه حاصلـــه قطعـــاً بـــر نگرانی ها 
تأییـــد می زنـــد. حـــال شـــاید  مهـــر 
ایـــن ســـؤال مطـــرح شـــود کـــه پس 
چطور اســـتقلال بـــا وجود نداشـــتن 
هافبک هـــای خـــلاق تـــا روز آخـــر در 
کورس قهرمانی بود؟! پاســـخ روشـــن 
است. اساســـاً ســـبک بازی استقلال 
در فصلـــی کـــه گذشـــت بـــه گونه ای 
ســـازماندهی شـــده بود کـــه چندان 
روی محوریـــت هافبک هـــای میانـــی 

حرکـــت نکنـــد و وظایـــف هجومـــی 
عمومـــاً بـــه وینگر هـــا ســـپرده شـــد. 
ز  ا یکـــی  نیـــز  بلنـــد  ی  ل ها رســـا ا
راهکارهای تیم نکونام برای تســـخیر 
دروازه حریـــف بود که گلزنی مدافعان 
اســـتقلال مؤید همین تاکتیک است 
کـــه تیـــم او بـــا اتکا بـــه ایـــن روش به 
نتایـــج مطلوبی رســـید. امـــا درعین 
حـــال انتظـــار اســـت که اســـتقلال با 
تنـــوع تاکتیکی فصـــل جدیـــد را آغاز 
کنـــد و آن تاکتیک هایـــی که در فصل 
پیش به نمایش گذاشـــت را تا حدی 
تغییـــر دهـــد تا بـــه نوعـــی تاکتیکش 
برای رقبـــا رو و هویدا نباشـــد. یکی از 
راهکارها این اســـت که استقلال خط 
میانی خـــود را با جـــذب هافبک های 
طـــراح تقویـــت کنـــد. بازیکنانـــی که 
اکنـــون در ترکیـــب اســـتقلال حضور 
دارنـــد و وظیفه بازیســـازی بـــه عهده 

آنها سپرده می شـــود عموماً در پست 
قابلیـــت  و  بـــازی می کننـــد  وینگـــر 
تبدیل شـــدن بـــه بازیکن محـــوری را 
نـــدارد. چشـــمی و حامدی فـــر نیز با 
خصوصیـــات دفاعـــی قادر بـــه تأمین 
نیازهـــای اســـتقلال در ایـــن پســـت 
نیســـتند و آرش رضاوند نیز به عنوان 
یـــک گزینـــه معمولی صرفـــاً می تواند 
یک جانشـــین ایده آل برای بازیکنان 
بهتـــر باشـــد. باشـــگاه اســـتقلال اما 
تاکنـــون هیـــچ اقدامی در این راســـتا 
انجـــام نداده اســـت و بازیکنی را برای 
تقویـــت خـــط میانـــی و آنجا کـــه نیاز 
دارد بازیکنـــی محـــوری در ترکیـــب 
در  اســـت.  نکـــرده  جـــذب  باشـــد، 
روزهـــای باقیمانـــده نقل وانتقـــالات 
یارگیـــران در باشـــگاه اســـتقلال باید 
روی ایـــن موضـــوع بشـــدت کار کنند 
تـــا خلاء های موجـــود از بیـــن برود و 

اســـتقلال لااقل با جذب یـــک گزینه 
خارجـــی مناســـب کاســـتی ها در این 
پســـت را کاهش دهـــد. ناگفته نماند 
کـــه رفتن یامـــگا از ترکیب اســـتقلال 
نیـــز صدمـــات خـــاص خـــودش را به 
تاکتیـــک اســـتقلال تحمیـــل خواهد 
کـــرد و بـــدون شـــک بایـــد بـــرای پـــر 
کـــردن جـــای بازیکنی که هـــم از نظر 
بازیســـازی و هـــم از حیـــث گلزنـــی 
عملکـــرد مطلوبی داشـــت نیز فکری 
عاجل کنـــد تا در کـــوران رقابت های 
لیـــگ برتـــر با بحـــران مواجه نشـــود. 
اینکه اســـتقلال تاکنـــون هیچ فکری 
بـــرای تقویت پســـت بازیســـاز نکرده 
و صرفـــاً بـــه دنبـــال تمدیـــد قـــرارداد 
بـــا رضاونـــد اســـت و روی بازگشـــت 
مهدی پـــور در نیم فصـــل دوم فکـــر 
می کند، نمی تواند تاکتیک مناســـبی 

بـــرای تقویـــت این تیم باشـــد.

 با دعوا و درگیری نمی توان مدعی قهرمانی شد

علی جباری: بازیکنی که دلش با استقلال نیست، نیاید

 وقتی به 
یک بازیکن 
پول اضافه 
بدهید، کار 

برای مدیریت 
تیم دشوار 

می شود و به 
اصطلاح تیم 

از توازن و 
بالانس خارج 

می شود

برخی بازیکنـــان در روزهای اخیر با 
مدیران باشگاه استقلال مذاکراتی 
داشـــته اند کـــه ایـــن مذاکـــرات به 
درازا کشـــیده اســـت. به بن بســـت 
رســـیدن مذاکره با برخـــی بازیکنان 
تـــا حـــدی موجـــب نگرانـــی طیـــف 
هواداری این باشـــگاه شـــده است. 
علی جباری، ســـتاره ســـال های دور 
آبی هـــا کـــه قـــرار اســـت در قامت 

رئیس کمیته پیشکســـوتان باشگاه 
اســـتقلال نیـــز فعالیـــت کنـــد، اما 
اعتقـــاد دیگری دارد. او بـــر این باور 
اســـت کـــه اســـتقلال هرگـــز لنـــگ 
بازیکـــن نمی مانـــد و گزینه های مد 
نظـــر باید بـــا افتخـــار پیراهـــن این 

باشـــگاه را بر تـــن کنند.

باشگاه استقلال اخیراً با برخی 

بازیکنان وارد مذاکره شده که 
این مذاکرات نتیجه ای در پی 

نداشته است.
باشـــگاه اســـتقلال در تلاش است 
براســـاس لیســـتی که اعلام شده 
بازیکنـــان مدنظـــر را جـــذب کند. 
این طور که شـــنیدم دستمزدهای 
خوبی هم پیشـــنهاد شـــده است. 
اما اینکـــه برخـــی از بازیکنان پول 

له  مســـأ هنـــد  ا می خو ی  بیشـــتر
دیگری اســـت.

بازیکنی اخیراً چند بار به 
باشگاه استقلال رفته و 

پیشنهاد بالایی داده است.
بـــه اعتقاد من پرداخت دســـتمزد 
آن هم در باشـــگاه بزرگی همچون 
اســـتقلال عرف دارد. بـــه نظر من 
هر بازیکنـــی دلش با این باشـــگاه 

نیســـت نبایـــد مـــورد مذاکـــره قرار 
بگیـــرد. هـــر بازیکنـــی اســـتقلال را 
دوســـت نـــدارد، نیایـــد. اســـتقلال 
بازیکنـــی می خواهـــد کـــه دلـــش با 
این باشـــگاه باشـــد. شـــما وقتی به 
یـــک بازیکن پول اضافـــه بدهید کار 
برای مدیریت تیم دشـــوار می شـــود 
و به اصطلاح تیم از توازن و بالانس 
خارج می شـــود. من مخالف جذب 
ســـتاره ها نیســـتم و می پسندم یک 
باشـــگاه بزرگ فقط دنبـــال بازیکن 
اســـمی و نامی باشد اما نمی پسندم 
بـــه یک بازیکن خـــارج از عرف پول 
داده شـــود. تجربه هـــم ثابت کرده 
معمولاً این قبیـــل خریدها کل تیم 

را با مشـــکل مواجـــه می کنند.
روند نقل وانتقالات استقلال 

هم چندان خوب نبوده و 
نگرانی هایی وجود دارد.

به هرحال باشـــگاه اول باید بودجه 
تأمیـــن کند بعـــد رونـــد مذاکرات را 
پـــی بگیرد. اســـتقلال هم نســـبت 
بـــه رقبـــای خـــود عقـــب نیســـت و 
کارهـــا دارد طبـــق برنامه ریزی جلو 
مـــی رود. چیـــزی که مـــن را امیدوار 
کرده این اســـت کـــه آرامش خوبی 
برقـــرار اســـت و دیگر شـــاهد تنش 
میان مدیریت و سرمربی نیستیم. 
اگـــر ابتدای فصل پیـــش را به خاطر 
بیاوریـــد می بینیـــد که چه شـــرایط 
نامطلوبـــی حاکـــم بـــود و هـــر روز 
دربـــاره اختـــلاف میـــان مدیـــران و 

ســـرمربی خبرهـــای متعـــددی بـــه 
گـــوش می رســـید. درحـــال حاضـــر 
اســـتقلال روی مدار آرامش حرکت 
پـــر  از هرچیـــزی  ایـــن  و  می کنـــد 

اهمیت تراســـت.
شاید اگر فصل پیش چنین 

شرایطی وجود داشت، استقلال 
قهرمان می شد.

خیلی مهم اســـت که میان باشگاه 
و سرمربی چه روابطی حاکم باشد. 
با دعوا و تنش و درگیری نمی شـــود 
کاری را از پیـــش برد و خوشـــبختانه 
الان نســـبت به قبل اوضـــاع خیلی 
بهتر اســـت و من امیدوارم در طول 
فصـــل نیـــز همین طـــور باشـــد. به 
نظـــر مـــن اســـتقلال آرام آرام کامل 
خواهـــد شـــد و تیـــم خوبـــی روانه 

مســـابقات می شود.
شما قبلاً گفته بودید که کادر 

فنی استقلال باید تقویت شود 
اما هنوز خبری از اسامی جدید 

نیست.
بلـــه، این حـــرف من بـــود و پای آن 
هســـتم. بایـــد در این زمینـــه اقدام 
شـــود. مـــن منکـــر زحمـــات کادر 
گذشـــته نیســـتم امـــا اعتقـــاد دارم 
بایـــد دســـتیاران نکونـــام تقویـــت 
شـــوند و افرادی به کادر بیایند که با 
علم روز آشنایی داشـــته باشند. به 
نظر من داشـــتن دستیاران بادانش 
بـــه موفقیـــت  بـــه روز می توانـــد  و 

هرچـــه بیشـــتر تیم کمـــک کند.

حمیدرضا عرب
خبرنگار



در حاشیه

جیسون تیتوم، فوق ستاره تیم بسکتبال 
ن  ا عنو زگی  به تا که  ن سلتیکس  ستو بو
NBA را با این تیم به دست  قهرمانی لیگ 
آورد، با تمدید قراردادش به مدت پنج فصل 
در این تیم ماندنی شد و گرانقیمت ترین 
قرارداد تاریخ این رقابت ها را به نام خود 

ثبت کرد.
بازیکنان  برخی   NBA لیگ  قوانین  طبق 
این لیگ امکان عقد قرارداد سوپرمکس 
د  ا رد قرا س  سا ا همین  بر  که  رند  ا د ا  ر
 ۳۱۵ تیتوم با بوستون سلتیکس به ارزش 
تا به این ترتیب،  میلیون دلار تمدید شد 
گرانقیمت ترین قرارداد تاریخ این مسابقات 

به ثبت برسد.
بوستون سلتیکس که با بستن قراردادهای 
سوپرمکس در لیگ NBA زبانزد است، پیش 
از این نیز با تمدید قرارداد جیلن براون به 
مبلغ ۳۰۴ میلیون دلار رکورد گرانقیمت ترین 
قرارداد تاریخ NBA را به نام خود ثبت کرده 

بود.

NBA  گران ترین قرارداد تاریخ

کریســـتیانو رونالدو پس از 
پایان بازی شـــب گذشـــته 
با انتشـــار تصاویری از بازی 
پرتغـــال برابر اســـلوونی در 
بـــه   X اجتماعـــی  شـــبکه  
اتفاقـــات رخ داده در ایـــن 
دیـــدار واکنش نشـــان داد 
و نوشـــت: »لحظـــات غیـــر 
قابـــل توصیـــف. بیاییـــد با 
تمـــام وجـــود بـــازی کنیم. 

» . ن ممنو

BBC  به شـــکلی عجیب و باورنکردنی به 
پنالتـــی از دســـت رفته رونالـــدو واکنش 
»میســـیانو  لقـــب  بـــا  را  او  و  داد  نشـــان 
پنالـــدو« خطـــاب کـــرد؛ موضوعـــی کـــه 
بـــا واکنش جـــان تـــری کاپیتان ســـابق 
صفحـــه  در  او  و  بـــود  همـــراه  چلســـی 
شـــخصی خود از عبـــارت »زبالـــه واقعی« 
برای توصیف اقدام این رســـانه استفاده 
کـــرد. از طرف دیگـــر این اقـــدام BBC به 
شـــدت توســـط هواداران در رســـانه های 

اجتماعـــی محکوم شـــده اســـت.

واکنش تری به توهین BBC به رونالدو واکنش رونالدو پس از شب پر ماجرا

iranvarzeshii

فضای مجازی

بازتاب

تیم ملی والیبال ایران پس از پشـــت ســـر گذاشـــتن یکی از بدتریـــن دوره های خـــود در لیگ ملت های 
۲۰۲۴، بـــا ۱۰ شکســـت و تنها دو پیروزی به کار خـــود پایان داد و در رده پانزدهم قـــرار گرفت. این عملکرد 
ضعیف ادامه ســـیر نزولی والیبال ایران اســـت که از ســـال گذشـــته آغاز شـــده و همچنان ادامه دارد اما 
حـــالا علاوه بر ناکامی در رســـیدن به المپیـــک و صعود به مرحله نهایی لیگ ملت هـــا، ایران در رنکینگ 
جهانی نیز با ســـقوط مواجه شـــده و در آخرین بروزرسانی رنکینگ فدراســـیون جهانی والیبال، ایران با 
۱۸۵.۰۷ امتیاز در رده پانزدهم و حتی پایین تر از اوکراین قرار گرفته اســـت. در این رده بندی، لهســـتان با 
فاصله فاحشـــی در صدر قـــرار دارد. در حالی که ژاپن، پس از نایب قهرمانـــی در لیگ ملت ها با ۳۶۱.۰۲ 
امتیـــاز در رده دوم قـــرار دارد و فاصلـــه ای ۱۷۶ امتیـــازی با ایران ایجاد کرده اســـت. این نشـــان می دهد 

والیبال ایران در شـــرایط بحرانی قرار دارد و نیاز به بازســـازی و تغییرات اساســـی دارد.

والیبال 
ژاپن هم 

از ایران 
دور شد

عکس نوشت

  ارادت فرنگی کاران ملی پوش به حضرت امام رضا  )ع(
اعضای تیم ملی کشتی فرنگی پیش از حضور در بازی های المپیک پاریس برای زیارت حضرت ثامن الائمه)ع( در شهر مشهد مقدس حضور دارند.

رونالدو گل نزد اما با گریه هایش سوژه شد

اشک های مادر و پسر

پرتغال و اســـلوونی در حالی یکـــی از بازی های 
مرحلـــه یک هشـــتم نهایـــی یـــورو ۲۰۲۴ را در 
فرانکفـــورت آرنـــا برابر هـــم برگـــزار کردند که 
کریســـتیانو رونالـــدو ماننـــد دیگـــر بازی های 
ایـــن تورنمنـــت در گل کردن توپ هـــا ناموفق 

عمـــل می کرد.
او در ایـــن بازی هم چندین بار پشـــت ضربات 
آزاد قرار گرفت اما هر بار شـــوت او سرنوشـــتی 
جز چســـبیدن به تور دروازه یـــان اوبلاک پیدا 
نمی کرد و آمار بســـیار ضعیـــف او در گل کردن 
ضربـــات ایســـتگاهی در تورنمنت هـــای ملی را 
بدتـــر می کرد و بـــا به پایان رســـیدن بـــازی در 
وقت های قانونی، این رونالدو بود که بیشـــتر 
از دیگر بازیکنان ســـرزنش می شـــد تـــا اینکه 
در اواخر وقـــت اضافه اول، دیوگـــو ژوتا با یک 
حرکت عالی به قلب مدافعان اســـلوونی زد و 
پـــس از برخـــوردی در محوطه جریمـــه، دنیله 
اورســـاتو، بلافاصله نقطه پنالتی را نشـــان داد.
حالا این بهترین فرصت برای کریســـتیانو بود 
که کار اســـلوونی و یان اوبلاک پرتلاش را تمام 
کند و تیمـــش را به مرحله یک چهـــارم نهایی 
بفرســـتد اما در شـــبی کـــه مادرش هـــم روی 
ســـکوها نظاره گر شـــب تلخ او بـــود، دنیا روی 

ســـرش خراب شد.

رونالدو پشـــت توپ قرار گرفـــت اما ضربه اش 
به سمت راســـت دروازه را اوبلاک به کمک تیر 
عمـــودی دروازه به زیبایی دفـــع کرد تا بهترین 
شـــانس برای درخشـــش رونالدو بـــه بدترین 

شـــکل از دست برود.
بـــا اینکه ایـــن پایان ماجـــرا نبـــود و پرتغال در 
وقـــت اضافه دوم فرصت داشـــت بـــه پیروزی 
برســـد، امـــا دوربین هـــا تصاویر بســـیار قابل 
توجهی را شـــکار کردند. در حین صحبت های 
بازیکنـــان پرتغـــال در بیـــن دو نیمـــه وقـــت 
اضافـــه، رونالدو به شـــدت در حـــال گریه بود 
و نمی توانســـت خـــود را کنتـــرل کنـــد. ایـــن 
در حالـــی بـــود کـــه هم تیمی هایـــش در حال 
دلداری دادن بـــه او بودند تـــا بتواند با روحیه 
و انگیـــزه وقـــت اضافـــه دوم را آغـــاز کنـــد. در 
همیـــن حین دوربین هـــا مادر رونالـــدو را هم 
نشان دادند که در ســـکوها با ناراحتی و بغض 
در حال تماشـــای یکـــی از ناراحت کننده ترین 

لحظـــات دوران فوتبال پســـرش بود.
این اولیـــن بار نبود که رونالـــدو  گریه می کرد. 
پـــس از شکســـت مقابـــل الهـــلال در فینـــال 
جام حذفی عربســـتان نیز، گریه های شـــدید 
رونالدو ســـوژه رســـانه ها شـــد اما این بار ماریا 
دوس ســـانتوس، مادر رونالدو، که همراه با او 
به یورو ۲۰۲۴ ســـفر کرده نیز در ورزشگاه بود تا 
او هم مانند پســـرش کنترل خود را از دســـت 

بدهد و در ۶۹ ســـالگی اشک بریزد.
در ایـــن میـــان، دیگو دالوت به ســـراغ رونالدو 
رفت تـــا آرامش کند. آرامشـــی کـــه پرتغالی ها 
بـــه کاپیتان خود دادند، باعث شـــد تا  کریس، 
اولین پنالتی تیمـــش را تبدیل به گل  کند و به 
خاطر از دســـت دادن پنالتـــی در جریان بازی 
از هـــواداران پرتغـــال عذرخواهـــی کنـــد. فوق 
ســـتاره ای کـــه در نهایت تیمش با درخشـــش 
کاســـتا دروازه بـــان پرتغـــال راهـــی مرحله یک 

چهارم نهایی و دیدار با فرانســـه شـــد.

مادر رونالدو 
هم مانند 

پسرش 
کنترل خود 

را از دست 
داد و در ۶۹ 

سالگی اشک 
ریخت

گزارش ویژه

گرگویل چابرادزه دفاع راست 
گرجستانی ذوب آهن در نیم 
 ، شته گذ لیگ  م  و د فصل 
فالو  را  پرسپولیس  باشگاه 
احتمال  و  او  حضور  با  کرد. 
 ، لسیانی گو گئورگی  ید  تمد
سرخ ها دو مدافع گرجستانی 

خواهند داشت.

عبدالعزیز التمیمی خبرنگار 
عربستانی در توئیتی خبر داد، 
الاتفاق عربستان برای جذب 
ل  رحا د ونوف  ور ا ن  وستو ا

مذاکره با پرسپولیس است.

مدافع گرجی، پرسپولیس را فالو کرد

 الاتفاق به دنبال اورونوف

سوژه

بعـــد از الـــزام کمیته مجوز حرفـــه ای در خصوص 
راه اندازی تیم فوتبال زنان برای باشـــگاه هایی که 
خواستار دریافت این مجوز هستند؛ پرسپولیس 
از نخســـتین باشـــگاه هایی بود که برای تشـــکیل 
تیـــم زنـــان اقـــدام کـــرد و پیـــرو همیـــن موضوع 
مدیران این باشگاه هم شـــروع به بررسی شرایط 

جهـــت حضور در لیگ برتـــر کردند.
گذشـــته  روزهـــای  طـــول  در  پرسپولیســـی ها 
فعالیـــت جســـته  و گریختـــه ای در حـــوزه فوتبال 
بانـــوان داشـــته اند و رضـــا درویـــش، مدیرعامـــل 
پرســـپولیس به همراه حســـین بادامکی، معاون 
ورزشـــی باشـــگاه در حالـــی پیگیری هـــای اولیه را 
انجـــام داده انـــد کـــه قرار اســـت این موضـــوع به 
صورت ویژه توســـط مالکان و البته اسپانســـرهای 
باشـــگاه پرســـپولیس مـــورد بررســـی قـــرار گیرد 
و هدف شـــان ایـــن اســـت کـــه بتواننـــد بـــا خرید 
امتیـــاز کار خـــود را از لیگ برتر آغـــاز کنند. به غیر 
از پرســـپولیس، اســـتقلال و خیبر هم بـــه دنبال 
امتیاز نماینده البرز هســـتند. هوشنگ نصیرزاده 
مدیرعامـــل فولاد هـــم به تازگـــی پیغام هایی برای 
این تیـــم فرســـتاده تـــا بتوانـــد البرزی هـــا راضی 
کنـــد که فوتبـــال زنانـــش را راهی لیـــگ برتر کند. 
بـــه همیـــن دلیل هـــم مدیریـــت باشـــگاه البرز با 
توجه بـــه اینکه باشـــگاهش طرفدار زیـــادی پیدا 
کـــرده، به ایـــن زودی هـــا تصمیم فروش نـــدارد و 
بـــا رســـانه های اســـتان البـــرز مصاحبه کـــرده که 
می خواهد تیمـــش را در لیگ برتر شـــرکت دهد. 
نکتـــه جالـــب ایـــن اســـت گلاره ناظمـــی، رئیس 
کمیتـــه مســـابقات بانـــوان فدراســـیون فوتبـــال 
می گویـــد: »فـــولاد خوزســـتان، مس رفســـنجان 

و ذوب آهـــن بـــرای شـــرکت در لیگ دســـته دوم 
فوتبال بانوان درخواســـت داده اند، اما با توجه به 
انجام قرعه کشـــی مســـابقات، فرصت را از دست 
داده اند. با توجه به قرعه کشـــی مســـابقات لیگ 
دســـته دوم، تیم هایـــی کـــه قصد گرفتـــن مجوز 
حرفـــه ای دارنـــد، می تواننـــد مجوز تیمـــداری در 

لیگ دســـته اول یـــا برتـــر را بگیرند.«
او در خصوص تیم های ســـرخابی پایتخت گفت: 
»اســـتقلال و پرســـپولیس و برخی تیم های دیگر 
درخواســـت کتبی برای تیمداری در فوتبال بانوان 
نداده اند و صحبت هایشـــان در حد بررســـی بوده 

است.«
نکتـــه: بـــرای خرید امتیـــاز در رده هـــای مختلف 
لیگ بانوان امکان ارائـــه مبلغ دقیق وجود ندارد، 
چـــرا کـــه هـــر مالکی بســـته بـــه شـــرایط خودش 
ممکن اســـت روی ســـرمایه خود )تیمش( قیمت 
بگذارد، امـــا قیمت حدودی در ســـطوح مختلف 
در لیـــگ دســـته دوم ۲۵۰ تـــا ۳۰۰ میلیـــون، لیگ 
دســـته یک ۵۰۰ میلیـــون تومان، لیـــگ برتر مبلغ 

یـــک تا دو میلیارد عنوان شـــده اســـت.

 آلفونس آرئولا ســـابقه یک فصـــل بازی برای رئال 
را دارد و بـــا این تیـــم قهرمان لالیگا و ســـوپرجام 
اســـپانیا شـــد. او که اکنـــون برای وســـتهم بازی 
می کند، در یورو ۲۰۲۴ گلـــر ذخیره مایک مانیان 
اســـت. آرئولا بـــا اینکه فقط یک فصـــل قرضی در 
رئـــال بـــازی کـــرد، همواره قـــدردان این باشـــگاه 

اســـت. این را همســـر او اعتراف کرد.
ماریـــون آرئولا، همســـر ایـــن بازیکن که از ســـال 
۲۰۱۴ بـــا او ازدواج کرده اســـت، در مورد چگونگی 
انتقـــال آلفونس بـــه رئال گفـــت: »حقیقت این 
اســـت که چیزهای زیـــادی وجـــود دارد که مردم 
درباره شـــوهر من نمی دانند. من حافظه بســـیار 
خوبـــی دارم و یادم اســـت زمانی کـــه آلفونس با 
رئال مادرید قرارداد امضا کرد، بســـیار خوشحال 
بودیـــم. بـــه یـــاد دارم کـــه مـــا در یـــک شـــام بـــا 
دوســـتانمان بودیم کـــه رایولا، ایجنتـــش در آن 
زمـــان، به او زنـــگ زد و گفت، به رئـــال می روی؟«

ماریـــون ادامه داد: »حقیقت این اســـت که برای 
یک ماه و نیم، شـــایعاتی در مورد اینکه پاری سن 
ژرمن به دنبال گلر جدید اســـت شـــنیده می شد 
ولی به ما اطمینـــان داده بودند که اخبار صحت 

ندارنـــد. در نهایـــت چند روز به پایـــان انتقالات، 
کیلـــور نـــاواس را خریدند. در آن زمـــان فرصتی 
بـــرای جســـت وجوی یک باشـــگاه دیگـــر وجود 
نداشـــت. پیشـــنهاد رئال ولی همه چیز را عوض 
کرد چون آلفونس بســـیار از نظر روحی شـــرایط 
بـــدی داشـــت. مـــا بـــه جوانـــب مثبـــت و منفی 
قضیه فکر کردیم و ســـپس بـــه خودمان گفتیم، 
چه کســـی بـــه رئال پاســـخ رد می دهد؟ مـــا برای 

همیشـــه قدردان رئال هستیم.«

پاسخ ناظمی به تشکیل تیم زنان پرسپولیس
قرمزها درخواستی نداده اند

رئال شوهرم را نجات داد
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مرحله یک  چهارم نهایی
جمعه ۱۵ تیر

بازی اول یک چهارم نهایی...........................  ۱۹:۳۰
۲۲:۳۰  .......................... بازی دوم یک چهارم نهایی

 شنبه ۱۶ تیر
بازی سوم یک چهارم نهایی..........................  ۱۹:۳۰
۲۲:۳۰  ........................ بازی چهارم یک چهارم نهایی

 نیمه نهایی
سه شنبه ۱۹ تیر

۲۲:۳۰  ................................. بازی اول نیمه نهایی
 چهارشنبه ۲۰ تیر

بازی دوم نیمه نهایی.................................  ۲۲:۳۰

 فینال
یکشنبه ۲۴ تیر

۲۲:۳۰  .......................... برنده بازی های نیمه نهایی

برنامه بازی های یورو

 چهارشنبه ۱۳ تیر ۱۴۰۳  ۲۶ ذیحجه ۱۴۴۵ 
  سال بیست و هشتم  شماره ۷۵۹۵

بـــرای ۲۰۱۲ و ریـــو۲۰۱۶ به نصـــف کاهش دهد. کربـــن خـــود را در مقایســـه بـــا لنـــدن المپیک 2024 پاریس قصـــد دارد ردپای  المپیـــک،  برگـــزاری  مربوط به عملیات پاریس۲۰۲۴ اســـت.Solideo  نظـــارت می شـــود و مابقـــی زیرســـاختی دائمـــی اســـت کـــه توســـط ایـــن انتشـــارات ناشـــی از پروژه هـــای CO2 تولیـــد کـــرده اســـت. ســـه چهارم که آماده ســـازی بازی هـــا 476 هزار teq و روش IOC انجام شـــد، نشان می دهد ۲۰۲۳-۲۰۱۸ که بر اساس پروتکل GHG ارزیابـــی اولیـــه کربـــن برای ســـال های ۲۰۲۴ منتشـــر خواهد شـــد. با این حال، جمله داده های واقعـــی رویداد، در پاییز خود جای داده اســـت. نتایـــج کامل، از که نزدیـــک به ۱۰ هـــزار نقطـــه داده را در آنهـــا روش و ابـــزاری را توســـعه داده اند اکولوژیکـــی خـــود بـــه خدمـــت گرفته. متخصصـــان آب و هوا را در کمیته تحول کاهش انتشـــار کربن منتهی به بازی ها، کربن بـــود.  پاریس۲۰۲۴ بـــا مدیریت و ۳/۵ میلیـــون تـــن معـــادل دی اکســـید به اســـتثنای توکیو۲۰۲۰ بدون تماشاگر، میانگیـــن ردپای کربـــن بازی های اخیر، ســـفر تماشـــاگران را در نظـــر گرفته اند. غیرمستقیم )حوزه های ۱،۲،۳( از جمله پاریس ۲۰۲۴ همه انتشـــارات مستقیم و نصف کـــردن ردپـــای کربـــن بازی ها در مســـئولان 

کاهش کربن در المپیک ۲۰۲۴

رونالدو و از بین رفتن خاطره گلزنی مقابل ایران
دیدار اســـلوونی و پرتغال در ورزشـــگاه والداشـــتادیون شـــهر فرانکفورت آلمان برگزار شـــد؛ همان ورزشـــگاهی 
کـــه تیم ملی فوتبال کشـــورمان در جـــام جهانی۲۰۰۶مقابل پرتغال بـــه میدان رفت و بـــا دو گل مغلوب این تیم 
شـــد. گل دوم پرتغال در این مســـابقه، توســـط کریســـتیانو رونالدو از روی نقطه پنالتی به ثمر رسید؛ درست در 
همان نقطه ای از ورزشـــگاه که رونالدو نتوانســـت در یورو ۲۰۲۴ دروازه یان اوبـــلاک را باز کند. رونالدو همچنان 
با همـــان گل مقابل ایران برانکو، جوان ترین گلزن پرتغال در تاریخ جام جهانی اســـت و فرصت تبدیل شـــدن 

به مســـن ترین گلزن تاریخ یورو در همان ورزشـــگاه را از دســـت داد.


